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PETIŢIUNEA 
foştilor grăniceri români nr. 17 dată Maiestăţii Sale prin 

deputaţiunea împuterită în audienţă din 13 decembrie 1860  

II 
Aceasta se întâmpla spre dauna respectivelor ad[ministraţii ale] comunelor 

grănicere, căci aceste drepturi din vechime după cum sună o epistolă de libertate a regelui 

Ludovic dată la anul 1520, citată în specificaţiune sub nr. 9, li se lăsară lor expres, pe lângă 

aprobarea drepturilor de mai înainte. Dar fiindcă acum se privea şi se executa toate din 

punctul de vedere al necondiţionatei subordonări militare, aşa nimeni a cutezat să se opună cu 

apărarea valorii drepturilor comunale şi încă cu atâta mai puţin, fiindcă vreun procurator de 

graniţă nu a existat niciodată. 

Unii posesori de drepturi de morărit făcură excepţie în contra cărora administraţia 

economiei militare lăsa a se zidi mori din fondul de provente. Aceşti posesori de drepturi de 

morărit se ţinură strâns de dreptul lor şi rămaseră copărtaşi şi cu aşa numitul înfurişatul alodiu 

al regimentului. 

Aceasta despre originala formare a fondului de provente în care curseră şi banii de 

lemne de la zilerii străini şi în patru ani, adică de la 1804-1808 şi taxa comună de lemne 

începută a se introduce care, totuşi, a încetat în urma plânsorilor. Cu introducerea sistemei 

militare se arată lipsa de a se extinde graniţa şi pe timpul Bârgăului şi pe vreo câteva sate de 

lângă râul Şieu, ceea ce s-a şi întâmplat. 

Cu această extindere se făcu neapărată în acel ţinut sterp şi câştigarea necesarului 

număr de munţi, spre înmulţirea izvoarelor de câştig ale grănicerilor. 

După aceasta în anul 1769, fiind grănicerii aşezaţi ca [şi] corp de observaţie, 

prevăzuţi şi cu antiuri în contra turcilor, de ei fu împins vulturul hotarului mai către Bucovina 

ce era pe atunci moldovenească, şi prin aceasta prin ei fură câştigaţi aşa numiţii munţi 

revendicaţi care, după ordinul gloriosului de eternă memorie, demnului şi neuitatului împărat 

Iosif [al] II-[lea], ca [şi] coregent se împărţiră prin plenipotenţi comunelor în anul 1779 întâi 

ţi în anul 1807 a doua oră între comune, după lipsă, şi s-au înscris la cadastru ca bun 

comunal. 

Şi aceasta fu demonstrată pe lângă altele mai multe la comisia despărţirii pădurilor 

din 1853, în răspunsul sub nr. 16 la întrebarea a treia. Munţii revendicaţi toţi fură în faptă 

folosiţi de grăniceri, cu singura excepţie a muntelui Dosului Stânişoarei care după precisa 

măsurătoare se dădu în arendă în favoarea tuturor caselor comunale. 

 Erariul montan, pe calea comandei generale, cam de la anul 1806 a luat de la 

orăşelul montanistic Rocna, prin contract de arendă nr. 17, muntele Crăciunel ce le rămăsese 

de la străbuni, despărțindu-l de hotarul lor şi ca echivalent (drept schimb) pentru acela i-a dat 

în posesie revendicatul munte Poiana Coşnei. 

Sumele incluse din arendarea Crăciunelului, chiar şi după luarea muntelui de la 

rocneni, încă un timp lung s-au dat tot casei comunale din Rocna. Mai târziu s-a împărţit 

această arendă la toate casele comunale după proporţie. În anul 1834 a început a se 

întrebuinţa această arendă spre susţinerea bandei de muzică a regimentului. 

De la anul 1830, după cum suna nr. 18, s-a întemeiat aşa numitul fond de montur, 

întâi din banii repărţiţi pe case şi încasaţi şi a doua din 2/3  a  banilor  care, comunele  însăşi,  
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şi-au impus pentru pășunatul munţilor. În acela curgea spre îmbunătăţirea caselor comunale. 

După a) ad. 18 de la 1833 şi pauşalele din monturele învechite ce se cuveneau celor 

8 companii campestre ce steteră mai înainte în garnizoana ţării şi după sunetul contractului de 

arendă până la 1839, se dădură toţi banii de arendă şi de la „Crăciunelul” acestui fond, iar de 

atunci încoace numai jumătate, fiindcă cealaltă jumătate s-a poruncit de către comanda 

generală a se pune în fondul proventelor. 

La împărţirea munţilor revendicaţi rămase muntele Dosul Stânişoarei neîmpărțit şi fu 

arendat după adusa nr. 20 până la anul 1836 în favoarea tuturor caselor comunale. 

În anul 1836 s-au dat şi banii arenzii de la Dosul Stânişoarei prin declaraţia din 

bunăvoinţa proprie fondului de montur, ca să scape de neplăcerea a contribui după fumuri la 

câştigarea monturului pentru serviciul intern. 

După sistema confiniară erau îndatoraţi grănicerii, pe lângă o plată la început de 

patru doizeci valută vieneză, iar mai târziu de patru doi zeci monedă convenţională, a tăia 

lemne de ars pentru ofiţeri şi pentru partidele militare şi să le şi care acelora din depărtare 

adeseori de patru-cinci mile şi, totuşi, erau constrânşi să se mulţumească cu aceeaşi plată 

croită pe stânjen. 

Până la anul 1836 li se dă această plată în bani gata la mână. 

Din acest an însă liberară ei lemnele pentru plată, totuşi numai ca să scape de 

contribuirea pe fiecare casă, acei bani de la cei ce aveau drept a-l primi se adauseră iarăşi la 

fondul de montur căruia, totdeauna, se mai adaugă pauşalele dezdăunării pentru montur ce se 

cuvenea pentru purtarea propriului montur în servicii de garnizoană şi de tabără. Pe lângă 

aceste izvoare de venit s-au mai dat la fondul de montur, spre înmulţirea lui şi suma de 

rebonificare pentru perechea de papuci care se cuvenea fiecăruia individ pe an când era de 

serviciu de garnizoană sau de tabără care, însă, în 1848-1849 nu i-au primit. 

După cum sună jurnalul de casă nr. 21, pe timpul desfacerii institutului de grăniceri 

era în banii de montur astfel câştigaţi o sumă şi adică: 
- în hârtie de stat                                                                          17.000 fl. --------- cr. 

- în bani gata                                                                                 11.435 fl.   38 2/8 cr. 

Laolaltă                                                                                           28.435 fl. 38 2/8 cr. 

La aceasta ar fi a se mai socoti şi pauşalele monturelor învechite care se cuveneau 

feciorilor ieşiţi în tabără cu propriile monture în anul 1848-1849 care se pot socoti la 30.000 

fl. după cum sună a) ad. 21. 

După sunetul adusei b) ad. 21 s-a asemnat numai 14.000 fl., iar mai târziu, din 

temeiuri necunoscute, s-a scăzut la 7.767, ceea ce se vede din c) ad. 21. 

Fondul şcolar comunal şi-a luat începutul, după cum arată nr. 22, din banii arenzii 

cârciumăritului pe trei luni care, grănicerii din libera voie, i-au jertfit spre acel scop. 

În cercul Bârgăului curseră în acest fond şi banii din motivul prea slabului seceriş, 

dăruiţi pentru sămânţă în 1832 de înălţimea sa regească, repausatul serenisim, arhiduce 

Ferdinand de Este; unele comune au adăugat şi venitul agonisit prin îngrădirea şi semănarea 

ogorului (imaş) care după economia de două câmpuri în tot al doilea an se întrebuinţa ca loc 

de păşune aşa încât după adeverinţa casei nr. 23, la desfiinţarea regimentului de frontieră 

rămase o sumă şi adică: 
- în bani gata                                                                                                              1.083 fl.        28 cr. 

- în hârtie de sta                                                                                                       13.191 fl. ---------cr. 

- în obligaţiuni private                                                                                               8.831 fl. 25 4/8   cr. 

- în posturi active                                                                                                       2.369 fl. 12 1/2  cr. 

Laolaltă                                                                                                                    25.475 fl.   6         cr. 
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Din aceste sume după socotelile mai adeseori arătate dregătoriilor mai înalte cu 

cererea asemnaţiunii erogatelor la încheierea anului de administraţie 1858 şi, adică din 

sumele fondului de montur menit de la anul 1851 pentru stipendii au fost: 
- interese                                                                                           8.357 fl. 28 2/4 cr. 

- pentru fondul şcolar comunal interese                                            10.394 fl. 73       cr. 

Laolaltă                                                                                           18.652 fl.  1  2/4 cr. 

La desfiinţarea stării militare de graniţă v-aţi îndurat Maiestatea Voastră                

c.r. apostolică nu numai a lăsa starea de posesie liberă de atunci în starea sa de mai înainte, ci 

încă în recunoștința deosebită pentru făcutele servicii folositoare şi meritele câştigate prin 

acesta a concede prea grațios folosirea munţilor revendicaţi şi mai încolo comunelor ce au 

avut parte la aceia. 

Înaltul c.r. guvernământ civil şi militar, după cum sună nr. 24, fondul de montur şi 

fondul şcolilor comunale analog caselor comunale şi bisericeşti, încă le-a recunoscut ca 

proprietate nediscutabilă a grănicerilor. 

Cu toate acestea, emisului la desfiinţarea graniţei, Domn comisar ministerial de 

Rosenfeld îi plăcu a desfăşura o părere cu totul opusă intenţiilor prea înalte despre posesia şi 

relaţiile publice ale averii comunelor confiniei desfiinţate şi puse mâna spre realizarea acelei 

păreri. 

Aceasta se vede din răspunsul înaltului c.r. guvernământ civil şi militar din 

Transilvania sub nr. 26 urmat la aceasta, cu decretul nr. 25 către c.r. comanda militară 

districtuală din Reteag, în care-i se sfătuieşte Domnul comisar ca să examineze bine ajustările 

ce dânsul nu le-a prea considerat şi chiar şi din privinţa politică să nu lase a veni la cunoştinţa 

grănicerilor părerea lui pronunţată. 

În 13 martie 1851 ca în aniversarea desfiinţării graniţei s-a fost aşezat, fiind de faţă 

reprezentanţii tuturor 44 de comune, pe calea liberei alegeri, oficialmente o aşa numită 

comisie administrativă de fondul şcolar. 

Această comisie s-a însărcinat cu revizia socotelilor fondului şcolar comunal şi cu 

administraţia fondului de montur, care încă atunci s-a fost destinat spre stipendii pentru 

cultivarea mai înaltă a tinerilor din graniţă. 

Această comisie, recunoscută de dregătorii totdeauna ca [şi] corporaţiune, niciodată 

nu avu norocirea a administra în realitate fondul în urmă pomenit pentru că nu i se predede, ci 

ea decăzu la o reprezentaţie ce computa numai în idee (adică numai cu numele). 

În anul 1854, cu ocazia scrierii împrumutului naţional încă şi mai puţin i s-a lăsat, 

fiindcă dregătoria financiară se amesteca de-a dreptul în cauzele fondurilor şi ocaziona o 

corespondență supărătoare neîntreruptă prin care, în aprobare de şase ani, nu s-a câştigat nici 

măcar un ban spre binele comunelor, dar, apoi, comisiei i-a ocazionat o purtare de socoteli 

înzadarnice şi o osteneală răpitoare de timp şi de sănătate, iar grănicerilor nu puţină neplăcere 

pentru atacarea drepturilor lor atât de venerată. 

La provocarea făcută în general, cugeta comisia administratoare a fondului a împlini 

o datorie patriotică când a subscris bani: 
- gata din fondul de montur per                                                                           12.000 fl. 

- bani scoşi din arenda munţilor                                                                             4.000 fl. 

Laolaltă                                                                                                              16.000 fl. 

la împrumutul naţional. 

La înteţirea comisiei ca interesele restante să se facă curgătoare, făcu înaltul guvern 

prin telegraf întrebare la ministerul de finanţe şi după cum suna nr. 27 la răspunsul primit: ca 
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şi interesele restante crescute per 4.000 se pot subscrie, o făcu şi acesta cu toată bunăvoirea. 

Însă mai târziu, după cum suna emisul prefecturii prezenta nr. 814 din 18 iunie 1855 

asta în contrazicere cu sine însăşi reflectase ca interesele nu se pot asemăna până când toată 

averea, adică atât cea de montur sau de stipendii, cât şi a fondului şcolar comunale ce se află 

în mâna comunelor, nu se va da la casa principală a ţării spre a se ţine în evidenţă. 

Comisia cunoscând părerile poporaţiunii la provocarea repetată făcută în cauza 

aceasta din partea prefecturii dădu în contra acestei transferări protest, însă nu fu ascultată, ci 

după ce făcu declararea nr. 28, cum că exportarea nu prejudeca dreptului de proprietate, după 

a) ad. 28, toate adeverinţele de depozit şi alte hărţi de preţ ţinătoare de fondul de montur, care 

se află la oficiul contribuţionar, se duseră din Năsăud la care faptă comisia răspunse cu 

protocol prezervându-și dreptul, după cum arată b) ad. 28. Comisia, numai după ce se 

exportase întregul fond de montur sau de stipendii, cum arată c) ad. 28, fu înştiinţată despre 

această întâmplare cu acea observare ca documentele despre aceasta, erau mai înainte încă în 

anul 1855 transferate. 

În aprilie 1859, după cum arată nr. 29, cerutul mai de multe ori fond al şcolilor 

comunale ce se afla în mâinile comunelor, iarăşi se ceru ca să se transporte, însă aceasta nu s-

a putut întâmpla fiindcă nici măcar interesele de la obligaţiile concerninte de stat sau 

adeverinţe de depozit, nu vrea a se plăti, prin urmare după o transportare a capitalului, era 

teama de vreun ceva şi mai rău. 

La aceasta, comisia recercată îndruma comunele la oficiul de cerc unde ele, după 

cum se vede chiar din a) ad. 29, îşi dădură declaraţiile sale negative. 

La începutul anului scolastic 1859/1860 venise la cunoştinţa comisiei cum că acum, 

chiar şi fără a se preştiinţa mai înainte, mijloacele băneşti de lipsă pentru întemeierea 

preparandiei centrale în Năsăud s-au asemnat din capitalul fondului de montur, mai întâi în 

Gherla, după sunetul nr. 30. 

Aşa comisia îşi ţinu de obligăminte a-şi prezerva dreptul protestând şi prin c.r. 

locotenenţa a-şi recere de la casa principală a ţării socotelile, prin nr. 31, la care însă nici că 

primi vreun răspuns. 

În urma acestora ceru comisia în iunie a.c. a se concede o adunare a reprezentanţilor 

comunali spre a se justifica, ceea ce , după nr. 32, i se şi deferi. 

Într-aceea, scurt înainte de ţinerea adunării, în urma unei petiţii aşternute de către 

comunele grănicere pentru concederea de a ridica din fondul de provente grănicer edificiul 

institutului militar căzut în ruine, veni împărtăşirea a) ad. 32 a înaltului c.r. minister de 

finanţe, în care cauză ambelor fonduri se confundă cu chestiunea de proprietate şi în 

presupunerea că fondul de montur provine, exclusiv, din veniturile munţilor revendicaţi, ceea 

ce însă nu e adevărat, acea cauză se amâna până la decizia pretenţiilor de proprietate, 

nebăgând în seamă împrejurarea că în ţinutul regimentului al doilea român nu se afla nicio 

proprietate disputabilă de felul acesta şi că în caz când toţi munţii s-ar fi folosit de însele 

comunităţi, dregătoria de finanţe nu ar fi în stare a pretinde vreo plată pentru această folosire, 

ce amăsurat preaînaltei voinţe li se cuvine lor. Acum, însă, când poporaţiunea pentru folosul 

public al comunelor însăşi, ea, de bunăvoie renunţa de folosirea în parte şi când din această 

cedare s-a adunat o sumă frumuşică, în fine, după o tragere şi împingere de zece ani încoace 

şi încolo, s-a încurcat lucrul şi mai tare, ceea ce dădu apoi poporului din graniţă motiv spre 

cea mai temeinică neîncredere şi mai mare îngrijorare. 

În adunarea ţinută de toţi aleşii reprezentanţi ai celor 44 de comune, cum se vede din 

protocolul nr. 33, s-a decretat să se aleagă un comitet nou, precum şi o deputaţiune constata- 
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toare din patru membri spre a se trimite la Maiestatea Sa c.r. apostolică, ceea ce se şi făcu. 

În înţelesul mandatului dat prin plenipotenţa nr. 34 de către comisie, deputaţiunea, 

pe temeiul executării făcute cu toată supunerea, care e sprijinită şi prin nr. 35, fiind 

însărcinată de comune, îşi ia cutezare a constrânge cu toată umilinţa acele petiţii în 

următoarele
1
: 

Maiestatea Ta c.r. apostolică să Te: 

1) Înduri a stăveri
2
 şi a pune afară de toată îndoiala libera însuşire originală a 

poporaţiunii şi a proprietăţii posedate de aceasta în moşii, în arătoare, livezi, păduri, codrii de 

mijloc şi înalţi, munţi ş.a. a fostului cerc al regimentului al doilea de graniţă român din 

Transilvania în înţelesul documentului arătat în specificaţiunea nr. 9, păstrat cu toată 

supunerea de la regii: Matia din 1475, Uladaslaus din 1492 şi Ludovic din 1520 şi iarăşi în 

înţelesul sistemei ridicării de graniţă, prin care şi aceia grăniceri care mai înainte au fost în 

starea de supuşi domneşti, se declaraseră pe vecie de oameni liberi, şi pe aceştia dimpreună 

cu libertăţile, dreptăţile şi privilegiile curgătoare din libera însuşire de mai înainte a persoanei 

şi a proprietăţilor; 

2) A pune la cale prea graţios despărţirea cauzelor de posesiune şi de fonduri ale 

fostului al doilea regiment român care, prin demilitarizare, şi mai cu seamă în timpurile mai 

de curând s-au încurcat cu cauzele primului regiment totodată demilitarizat; 

3) A face prea graţios ca fondul de montur destinat pentru stipendii în înţelesul 

protocolului sub nr. 33 al adunării reprezentanţilor celor 44 de comune grănicere, păstrat cu 

toată autenticitatea după separarea tuturor veniturilor din munţii revendicaţi, incluse de la 

prima aprilie (1 aprilie, s.n.) 1851 să se deie comunelor împreună cu interesele crescute spre 

libera dispoziţiune şi nemijlocită administrare; 

4) A ordona cu mărinimitate prea înaltă că edificiul institutului de creştere militari, 

care în tulburările din 1848-1849 căzu victima patimilor, şi acum zace în ruine, să se ridice 

spre scopuri şcolare din fondul proventelor de graniţă care se transferase de la comanda 

regimentului desființat la dregătoria civilă.  

Sigur, din prea graţioasa împlinire a acestei presupuse cereri, poate vedea 

poporaţiunea fostului regiment al doilea de infanterie român din Transilvania că i se 

recunoaşte victima sângelui lor, al părinților şi moşilor lor vărsat pe toate câmpurile de bătaie 

ale Europei şi a serviciilor militare de graniţă, făcute din propriile mijloace în răstimp 

aproape de un secol, fiindcă prin aceasta se ridică toate încurcăturile mai departe ale rămasei 

averi grănicere şi nu s-ar mai da nicio ocazie spre păşiri la judecată care, însuşi pentru înalta 

stăpânire ar fi neplăcute, iar pentru grăniceri apăsătoare şi împreunate cu multe speze, mai 

departe fiindcă amara experienţă din banii de curând trecuţi nu este calificată de a întări pe 

poporaţiunea din graniţă în încredere lor, mai cu seamă în această perioadă de tranziţie şi a 

potoli adâncile îngrijorări despre propria lor existenţă. 

Nici procederea
3
 dregătorii de finanţe nu poate fi un ceva linguşitor pentru ambiţia 

militară a poporațiunii grănicere şi pentru conceptele statutului lor despre serviciile făcute, 

remuneraţiunea primită pentru aceasta şi despre pedepsele împărţite pentru purtarea 

necorectă. 

În fine cutezăm cu toată umilinţa a aduce înainte şi a ne ruga că poate ar fi avantajos 

a ordona ca această cauză ce stă de zece ani nedescurcată, să se hotărască pe cale  scurtă  prin  

                                                 
1
 Foaia pentru minte, inimă şi literatură, Braşov, 1862, nr. 13, pp. 99-104. 

2
  Stăvilire, statorire.  

3
 Procedare. 
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Petiţiunea foştilor grăniceri români nr. 17 dată Maiestăţii Sale prin 
deputaţiunea împuterită în audienţă din 13 decembrie 1860  - II 

o comisie ordonată spre aceasta în fiinţa de faţă a deputaţilor de graniţă, pentru ca deputaţii ar 

fi în stare a pune înainte aici pe loc mâna pe toate documentele originale şi scrisorile aflătoare 

în mâinile lor, iar acele ce ar lipsi şi ar fi trebuincioase, - le-ar procura din arhivele de aici; 

mai departe pentru ca toate actele de pertractare de până acum, împreună cu hârtiile 

justificatoare zac la înaltul minister de stat şi de finanţe şi pentru ca acum în fine comunele 

grănicere au dat ordin împuterniciţilor săi deputaţi de faţă să aştepte prea înalta hotărâre3 aici 

în Viena. 

Cu cea mai adâncă umilinţă prea credincioşii şi prea supuşi deputaţi ai celor 44 de 

comune grănicere ale fostului regiment român al doilea de graniţă nr. 17. 

 

 

Viena, 10 decembrie 1860. 

 

 

 

George Lica, 

căpitan în pensie şi posesor de pământ. 

Ioan Purceile, 

căpitan în pensie şi posesor de pământ. 

Basiliu Naşcu, 

învăţător primar şi posesor de pământ. 

Ioachim Mureşianu, 

posesor de pământ, adj. de direcţiune la c.r. tribunal de comerţ în Pesta
1
. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Foaia pentru minte, inimă şi literatură, Braşov, 1862, nr. 14, pp. 111-112. 
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SÂN-GEORGIU 

- 14 IULIE 1866 -  

 

- „Deşteaptă-te Române!” e cântarea cu care se încheiară astăzi examenele în şcoala 

trivială din Sân-Georgiul-românesc şi cu cuvintele prime ale aceleiaşi cântări începu şi eu a 

scrie despre rezultatul acelora; pentru ce însă voi fi justificat în cele următoare. 

Conform ordinului inspectorului districtual se începu examenul ieri, după amiază, cu 

clasa I, astăzi s-a continuat cu clasa a II-a şi a III-a, s-au citit clasificările şi s-au împărţit 

premiile. 

Rezultatul a fost bunişor, căci progresul, după împrejurări, a fost destulător. 

Inspectorul districtual s-a aflat nemulţumit, mai ales cu clasa prima. Şi oare unde zace cauza, 

că nu s-a arătat acel progres ce s-ar fi aşteptat? De bună seamă nu în învăţători, căci aceia 

sunt destul de zeloşi şi, mai ales, în contra celui din clasa întâi nu poate avea nimeni nici câtu-

i negru sub unghie, deoarece zelul şi purtarea lui sunt prea cunoscute, apoi alta e a învăţa o 

clasă cu un despărţământ şi alta o clasă cu trei despărțăminte. Dară cauza zace în necererea 

şcolii. În clasa prima au fost înscrişi 99 şcolari; din aceia mai a treia parte nu au cercat şcoala 

deloc, ceilalţi o zi o au cercat, două-trei nu. În clasa a doua 47; din aceasta la examen s-au 

înfăţişat 26, şi din aceştia au fost numai câţiva care peste an au rămas deloc la şcoală. În clasa 

a treia au fost 43; din aceştia numai 14 au cercat şcoala regulat, 8 n-au venit întreg semestrul, 

ceilalţi au rămas, altul mai mult, altul mai puţin. De aici se poate uşor pricepe neîndestularea 

inspectorului cu progresul făcut, pe lângă toată diligenţa învăţătorilor. Şi cum s-ar şi putea 

aştepta progres de la un învăţător care în toată ziua are alţi şcolari? Pe lângă o cercare a şcolii 

că aceasta eu aflu a fi progresul făcut foarte mare. Va întreba cineva că ce poate fi cauza unei 

neglijări atât de mare a şcolii? Eu o aflu aceea de o parte în lipsa cea mare ce domneşte pe 

aici, de altă parte în nepărtinirea şi neprigonirea din partea organelor competente. Şi din astă 

cauză am început şi eu corespondenţa cu cuvintele „Deşteaptă-te Române!”, căci cuget că ar 

fi timpul să se deştepte şi organele competente odată din somnul nepăsării. Zic şi repet al 

nepăsării şi cred că nu fără cauză, deoarece acele organe nu numai afla lucrul demn de 

osteneală a cerca mai adeseori şcoala, ba nici chiar în ziua de examen nu-şi arată cinstitele în 

sală, unde se ţin acelea. De asta din urmă însă pot să-i scuz că poate că nu au ştiut cum că 

şeful districtului chiar se află pe aici sau cel puţin nu au crezut că va merge la examen, pentru 

că la aceea întâmplate şi domnia lor se arăta pe acolo ca să demonstreze zelul ce l-au pentru 

binele şi înaintarea culturii poporului, despre ale cărui spate trăiesc şi din al cărui sân au ieşit. 

Atâta despre examenul de la şcoala trivială. 

Cu astă ocazie voiesc să mai ating ceva despre unele defecte ce au observat în 

învăţământul din şcolile noastre din acest district. 

Am fost martor
1
 la examenele şcolilor gimnaziale şi normală din Năsăud şi acum, la 

a acestei triviale. În ambe locurile am observat şi anume în cele din Năsăud mai puţin, ci aici 

mult mecanism. De nu aş fi avut parte în tinerețile mele, poate  nu  aş  şti  destul  de  bine, ce  

 

                                                 
1
 Ca să pot vorbi de-ajuns despre aceasta, ar fi trebuit să cerc toate şcolile din district; însă în deşert, 

că deşi am voit, n-am fost norocit a putea folosi ocazia spre a face aceasta. 
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SÂN-GEORGIU- 14 IULIE 1866 -  

defect mare e mecanismul în învăţământ. Datoria învăţătorului este a dezvolta mintea cea 

tânără a şcolarilor, a-i face să cugete, apoi prin mecanism cum se dezvoltă judecata tânărului, 

se poate vedea îndată ce începe a recita şi durăi ca o moară, când o porneşti să umble. Prin 

urmare, e de lipsă ca acest mecanism să se trimită din şcolile noastre acolo unde va fi primit 

de bun. Alta e de cumva oarecare învăţător voieşte ca şcolarii săi să înveţe numai pentru 

examen; atunci metoda mai bună nu-i că a face din copii maşini; numai un atare învăţător 

trebuie să se roage de toţi auditorii, câţi vor fi de faţă la examen, să fie aşa de buni şi să nu 

întrerupă pe vreun şcolar în răspunsul său, pentru că atunci pierde firul, se confundă şi, aşa, 

bietul băieţel a gătat cu toată ştiinţa. 

Al doilea defect este că noi nu avem o sistemă sau un plan de învăţământ, de care să 

ne ţinem cu toţii, ci fiecare are termeni tehnici proprii, expresii proprii, plan sau sistem 

propriu. Eu cred că toţi avem să mergem sau să năzuim către aceeaşi meta şi pentru aceea toţi 

am trebui să mergem pe aceeaşi cale în acelaşi modru, folosind aceleaşi mijloace; fiecare să 

nu meargă în un timp mai mult decât e prescris pentru timpul acela, căci de mergem mai 

mult, trecem de la locul destinat, însă nu ajungem acolo, unde au ajuns, care au pornit mai de 

timpuriu şi, aşa, când ne caută nu suntem nici dincoace, nici dincolo. Acest defect, după 

convingerea mea, vine de acolo că nu se ţin atari conferinţe la care să iese parte toţi 

învăţătorii de la şcolile comunale, normale şi gimnaziale. Aici, apoi, să se discute şi 

statorească un plan de învăţământ corespunzător; aici să se cerce cum s-ar putea introduce o 

metodă cât mai practică ş. a. Nu va fi numai unul care va zice: cum se poate aceea ca la 

conferinţele învăţătorilor să ia parte şi cei de la gimnaziu şi pentru ce să ia când gimnaziul e o 

şcoală separată de cea normală şi de sine stătătoare. Eu sunt însă de acea convingere că 

şcolarul începe în şcoala comunală şi de nu se dă spre altă meserie, gata în academie ori 

universitate; prin urmare de la școala comunală până la universitate e numai o şcoală, 

despărţită în mai multe secţiuni şi clase. Apoi, de la acea şcoală ce nu are aceeaşi organizare 

pentru toate clasele, nu ai de aşteptat mult. Şcoala comunală e baza celei normale ori triviale, 

aceasta e baza gimnaziului şi o pregătire pentru acela, iar gimnaziul e baza şi pregătirea 

pentru universitate. Toate formează un trup şi un trup nu poate avea mai mult de cât un 

suflet
1
. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Sionul Românescu, Viena, Anul II, 1866, nr. 15, p. 181 (Articolul este semnat cu „P.”, presupunând 

că este semnat de prof. Maxim Pop). 
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DIN ISTORICUL ŞCOLILOR DIN 
DISTRICTUL NĂSĂUDULUI 

- Programa a VII-a [a] gimnaziului superior român greco-catolic din 
Năsăud, de împreună cu datele statistice de la şcoala normală şi de fetiţe română 
greco-catolică din Năsăud, de la şcoala normală română greco-catolică din Monor, 
de la şcoala normală română greco-catolică din Borgo-Prund şi de la şcolile 
triviale române greco-catolice din Sângeorgiu, Telciu şi Zagra – de dr. Paul  
Tanco* 

 
Vedem cu plăcere cum programa aceasta se dezvoltă din an în an tot mai frumos, 

dovadă sigură că şi la statutele la care ea se referă se dezvoltă, progresează. 

Programa prezentă aduce, pe lângă ştirile şcolare, o disertaţie foarte interesantă de 

directorul gimnaziului, Dr. Paul Tanco, despre „Poziţia cosmică a cometelor” cu următoarele 

capitole: 

I. Cometele cele mai remarcabile. 

II. Căile cometelor pe firmament. 

III. Cometele periodice. 

IV. Însuşirile caracteristice şi constituţia fizică a cometelor. 

V. Poziţia cometelor faţă de alte corpuri celeste. 

VI. Teoria lui Zöllner
1
 despre comete. 

Dizertaţia singură umple 20 de pagini. 

Partea a doua a programei, „Ştiri şcolare”, cuprinde următoarele rubrici: 

A. Statutul personal al corpului profesoral. 

B. Planul de învăţământ. 

C. Mijloace de învăţământ. 

D. Fundaţii şi reuniuni gimnaziale. 

E. Decursul examenelor semestriale la finea anului şcolar 1875-1876. 

F. Consemnarea alfabetică despre şcolarii gimnaziali, locul şi anul naşterii, 

clasificarea generală şi locaţia cu finea semestrului al doilea (clase cu clase). 

G. Prospectul statistic. 

H. Examenele de maturitate. 

I. Cronica gimnaziului. 

J. Mulţămită publică. Anunţ relativ la începerea anului scolastic viitor. Catalogul 

cărţilor din „Biblioteca Mariana” (urmare), iar într-un „Apendice” datele statistice relativ la 

şcolile primare din district, etc. 

Statul personal al corpului profesoral de la gimnaziu este următorul: 

                                                 
* Şcoala Română, Sibiu, Anul I, 1876, nr. 31, pp. 247-248 (Practic, este o recenzie după cea tipărită 

la Imprimeria lui S. Filtsch <W. Krafft >; 60 pagini octav mare). 
1
 Johann Karl Friedrich Zöllner (8 noiembrie 1834 - Berlin 25 aprilie 1882, Leipzig ) a fost 

un german astrofizician , care a studiat iluzii optice . El a fost, de asemenea, un timpuriu investigator psihic 

(nota redacţiei). 
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DIN ISTORICUL ŞCOLILOR DIN DISTRICTUL NĂSĂUDULUI 

Director: Dr. Paul Tanco 

Profesori: Leon Pavelea (şi catehet greco-catolic), Octaviu Bariţiu, Maxim Pop (şi 

catehet greco-catolic), Florian Moţoc, Dr. Ioan Mălaiu, Dr. Constantin Moisil,, Beniamin 

Hangea, Dr. Nicolae Maier (şi catehet greco-ortodox), Dr. Artemiu Publiu Alexi, Paul Beşia, 

Gavril Scridon (supleant), Andrei Mazanec (desen), Antoniu Kunna (muzica). 

Biblioteca gimnazială s-a sporit în anul expirat cu 28 opuri donate şi 75 procurate de 

patronatul gimnaziului, iar cabinetul natural, între altele, cu o colecţie mineralogică de 1.033 

de numere donată de cavalerul Manz de Mariensee. 

În grădina botanică s-au cultivat prin profesorul Dr. Artemiu Publiu Alexi 86 de 

plante. 

Afară de „Biblioteca gimnazială” există încă „Biblioteca Mariana” care se spori cu 

170 de cărţi donate de fericitul Macedon Pop, prepozit al Diecezei de Gherla. 

Fondul pentru ajutorarea şcolarilor morboşi a fost de 591 fl. 53 cr., iar cel al 

Societăţii de lectură a junimii gimnaziale „Virtus Romana Rediviva” de 281 fl. 15 cr. 

Numărul şcolarilor gimnaziali în toate clasele a fost 170 care se împart: 

- după naţionalitate: români 166, germani 3, maghiari 1; 

- după religie: greco-catolici 128, greco-ortodocşi 37, romano-catolici 5; 

- după progres: eminenţi 47, cu prima 81, cu secunda 40, neexaminaţi 2; 

- admişi la repetarea examenelor: 22; 

- abiturienţi
1
: 11. 

Anul scolastic viitor va începe la 1 septembrie a.c., stil nou. 

Din fondul scolastic s-au împărţit la fii de foşti grăniceri 1.702 fl. 50 cr. 

În „Apendice” aflăm despre școlile primare din district următoarele date: 

I. Şcoala normală din Năsăud: cu 4 clase. 

Director (şi învăţător în [clasa a] III-a): Cosma Anca; 

Cateheţi: [L.] Pavelea, Maxim Pop (pentru greco-catolici), Dr. Maier (pentru greco-

ortodocşi); 

Învăţători: Iacob Pop (IV), T. Rotariu (II), Petru Tofanu (I), Simion Drăgan (limba 

maghiară şi cântul), Mazanec (caligrafie şi desen); 

Numărul şcolarilor 181 care sunt: 

- după naţionalitate: români 174, germani 7; 

- după religie: greco-catolici 162, greco-ortodocşi 13, romano-catolici 7, evrei 2. 

II. Şcoala de fetiţe din Năsăud: cu o clasă. 

Director: Cosma Anca; 

Catehet: L. Pavelea; 

Învăţător: S. Drăgan; 

Învăţător pentru lucrurile de mână: Maria Verzariu; 

Şcolăriţe 44 şi adică: române 36, germane 3, israelite 3, maghiare 2. 

III. Şcoala normală din Monor: cu 4 clase. 

Director (şi învăţător clasa a III-a): Isidor Titieni 

Catehet: Petru Tanco (paroh local); 

Învăţători: Ioan Jarda (IV), Ieremia Tahâş (II), Basiliu Onigaş (adjunct, în I); 

Şcolari 74, din care sunt: 

- după naţionalitate: români 72, izraeliți 2; 

- după religie: greco-catolici 58, greco-ortodocşi 14, mozaici 2. 

                                                 
1
 Elev în ultimul trimestru, înaintea bacalaureatului. 
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IV. Şcoala normală din Borgo-Prund (Prundu Bârgăului): cu 4 clase. 

Director (şi învăţător în III): Iacob Onea; 

Cateheţi: Moise Pop (paroh greco-catolic), Macedon Flămând (pentru                

greco-ortodocşi, totodată adjunct în II; 

Învăţători: Simion Monda (IV), Teofil Morariu (I); 

Şcolari 145 şi adică: 

- după naţionalitate: români 141, germani 4; 

- după religie: greco-ortodocşi 109, greco-catolici 27, romano-catolici 4. 

V. Şcoala trivială din Sângeorgiu: cu 3 clase, a doua paralelă. 

Director (şi învăţător în III): Mihai Domide; 

Catehet: Simion Tanco (protopop onorariu); 

Învăţători: Ieremia Şorobetea (II a), Ştefan Utalea (II b), Bartolomeu Şorobetea (I); 

Şcolari 135, toţi români greco-catolici. În decursul anului au părăsit şcoala 55(?). 

VI. Şcoala trivială din Zagra: cu 3 clase. 

Director (şi învăţător în III): Ioan Drăganu; 

Catehet: P. Vertic (paroh greco-catolic); 

Învăţători: Macedon Maniu (II), Teodor Drăganu (I). 

Şcolari 57, toţi români greco-catolici. Peste an au părăsit şcoala 79 (?). 

VII. Şcoala trivială din Telciu: cu 3 clase, un director, un catehet şi doi învăţători. 

Atâta adăugăm de la noi, căci în programă lipsesc toate datele de la şcoala aceasta, deşi ea 

exista şi în fruntea programei se aminteşte. Ce să fie cauza? 

Dacă vom mai adăuga că fiecare din cele 45 comune ale districtului îşi are şcoala sa 

elementară – nu numai pe hârtie – vom recunoaşte că cu privire la cauza şcolară districtul 

Năsăudului este unic în toată lata românime. Şi toate institutele acestea le ţine, poporaţiunea 

exclusiv română a districtului din fundaţii făcute din averea proprie fără nici un ajutor străin. 

Despre aceste fundaţii vom vorbi cu altă ocazie specială; aici numai o prea modestă întrebare: 

pentru ce şcolile primare se tratează într-un „Apendice” al programei? Această „barieră” 

poate da însă la presupuneri false, ca [şi] cum adică gimnaziul ar privi cu oarecare dispreţ la 

şcolile din „Apendice”, ca [şi] cum ar domni acolo un spirit de castă. 
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Valea Rocnei în Transilvania 

- Schiţe de călătorie - 

VASILIE BAŞOTA 

III 
De la Nepos ajungem în comuna Rebrişoara, locul natal al maiorului de fericită 

memorie Jarda de Jardeb, eroul de la Schwiegerheim Frayspach Sorgheim, Mogunţa şi de la 

Thalbach, pentru care fapte a şi fost înaintat până la rangul de maior, deşi ştia puţin nemţeşte 

şi care, pe lângă toate că avea 13 blesuri pe trupul lui, ajunse la o etate înaltă şi era un călăreţ 

vestit. Dânsul venea totdeauna în ţinută de paradă, dar întâlnindu-se cu ofiţeri de naţionalitate 

sârbă sau croată, adeseori se exprima în termeni dispreţuitori. Aici s-a născut şi Iacob 

Mureşanu, redactorul „Gazetei Transilvaniei”, care într-un şir lung de ani s-a luptat atât de 

lăudabil pe terenul publicistic, iar acum, la adânci bătrâneţe, a dat această sarcină fiului său, 

d-rului Aurel Mureşanu. 

De la Rebrișoara ajungem într-un pătrar de oră la Năsăud, un opid cu frumos aspect, 

cu străzi late şi oable şi cu mai multe edificii frumuşele, între care merită atenţia călătorului 

edificiul fondurilor şcolare care a fost, oarecândva, cvartirul colonelului, edificiul judecătoriei 

regeşti de cerc şi al cărţii funduare, care a fost cvartirul locotenentului de colonel şi astăzi 

este revendicat întru proprietatea fondurilor şcolare, edificiul penitenciarului de stat în care a 

fost aşezată sedria districtului Năsăud şi carcerul ce aparţinea aceleia, asemenea ţinător de 

proprietatea fondurilor şcolare, ospelul numit „Rahova” şi gimnaziul cel cu 8 clase şi şcoala 

de desen întru a cărei saloane călătorul e cuprins cu mirare de progresul care-l face tinerimea 

studioasă la gimnaziul din Năsăud în artele frumoase. Inima fiecărui român trebuie să tresalte 

aici de bucurie şi de mângâiere sufletească, căci s-a făcut lumină şi de aici se împrăştie 

cultura poporului românesc din aceste părţi. 

Păcat că bărbaţii conducători de la Năsăud nu mi-au îmbrăţişat proiectul din 1876, 

ieşit în foaia Asociaţiunii transilvane, ca aici în Năsăud să facă o fabrică de catrinţe pentru că 

prin aceea ar fi îngrijit şi de poporaţiunea săracă din Năsăud şi jur, ca să nu cadă victimă 

imigranţilor semitici al căror număr s-a prea înmulţit prin valea Someşului de ţi se pare, 

văzând pe aceşti perciunaţi, că eşti la brodi sau în suburbia jidovească de la Praga. 

Biserica cea strămoşească de la Năsăud încă merită atenţia călătorului, deşi aceea 

poartă şi astăzi acoperişul cel zoios din anul 1849, pentru că este ştiut că la 1848 Năsăudul a 

fost prefăcut în cenuşă de armata maghiară revoluţionară care s-a retras dinaintea generalului 

muscălesc Gnottenheim. 

Acum, însă, se clădeşte o biserică nouă care va să fie decorul Năsăudului; dauna însă 

că are în apropierea sa prea multe clădiri jidoveşti. 

Din Năsăud a ieşit onorabila familie a Antoneştilor, din sânul căreia au ieşti patru 

ofiţeri. Aici s-au născut fericitul maior Tomuţ, căpitanul de la regimentul Baden nr. 50, 

Teodor Sandul; de aici au fost Grigoriţa, Andreş şi Gavriluţ: dară totuşi prea puţini bărbaţi de 

specialitate pentru capitala fostului al doilea regiment românesc de graniţă şi mai pe urmă a 

districtului Năsăud. 

Nu pot ca să mă despart de Năsăud fără a aminti la acest loc că inteligenţa din 

Năsăud, dacă ar nutri mai mult interes pentru progresul şi cultura poporului român, ar putea 

face foarte multe lucruri salutare şi ar putea da impulsul şi la cei mai  săraci  de  spirit  ca  să  
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apuce pe o cale mai fericită; ba lepădându-se unii de spiritul care copleșește astăzi omenirea 

să-şi ieie de cinozură
1
, că datoria lor este a se lupta mai înainte de toate pentru salutarea 

publicului şi apoi pentru punga lor. 

Ţină cont respectivii domni care se simt prin aceste rânduri de cazul cu moara lui 

Banduţ şi de traficul care-l făcură când au inaugurat societatea pentru exploatarea produselor 

naturale şi atunci dacă mai sunt români, se vor îngrozi de faptele lor şi-şi vor bate pieptul lor 

cel păcătos ca Maria Egipteanca din Sfânta Scriptură, numai cât că reîntoarcerea lor este şi va 

fi prea târzie, pentru că dauna este cauzată şi acţiile lor cele mari au ajuns în proprietatea lui 

Trisca Ferencz de la Cluj, iar poporul mai sărac din Valea Someşului a fost exclus. 

De la Năsăud ajungem în puţin timp la Salva, locul celor 21 de martiri români de pe 

podereiul numit Mocirla, unde Tănase Todoran de la Bichigiu a murit strigând poporului: 

„Oameni buni, io mor pentru voi, iar voi să nu vă daţi!”. 

Aici s-a născut maiorul de armată română Nichita Ignat şi căpitanul decedat 

Zăgreanu, aici este leagănul familiei Pavelea. 

De la salva duce calea pe sub comuna Mititei, căci această comună este situată pe un 

platou mai înalt ca şesul şi din această îşi are originea familia Macedoneştilor al căror 

strămoş umblând la miei, a fost luat de colonelul Cuteanu şi dus la institutul militar de unde, 

ieșind, avansă până la rangul de locotenent-colonel. Ca atare, căsătorindu-se avu mai mulţi fii 

şi fiindcă pe bătrânul îl chemase Macedon Pop, urmaşii lui luară numele familiar de 

Macedonfi, pentru că semăna mai a nemeşie, iar nobilii îndată ce acăţară terminaţia „fi” la 

numele lor, erau negri pe limbă. 

De la Mititei ajungem îndată la Mocod, o comună frumoasă aşezată la gura râului 

Ţibleş şi la ţărmul drept al Someşului, locul natal al colonelului în pensie Iosif Velican de 

Boldogmező, care trăieşte astăzi în Cluj ca pensionat, iar fratele său colonelul în pensie 

Wilhelm Velican de Boldogmező, eroul de la Custozza, trăieşte în Alba-Iulia
2
. 

Tot aici este locul natal al căpitanului Silvestru Tomi care m-a smuls şi pe mine din 

rândul soldaţilor şi aducându-mă la Cluj m-a băgat în gimnaziul piariştilor, impunându-mi să 

studiez mai departe şi ajutorându-mă în toată luna cu câte 3 fl. m.c. pentru care faptă îi rămân 

în toată viaţa mea mulţumitor. 

De aici este fericitul învăţător normal Maxim şi profesorul de preparandie Basil 

Petri, precum şi familia Vertic, care au dat atâţia bravi şi demni din sânul ei, aici mai trăieşte 

preotul Leon Vertic, tata subjudelui Gabriel Vertic şi a preotului Petru Vertic, feciorul 

octogenarului Ioan Vertic, care a opăcit cu vreo câţiva veterani armata ungurească la 1848 în 

săptămâna Crăciunului la Valea Pietrii, până când muierile şi copiii au părăsit satul. 

Din această comună este şi octogenarul învăţător de la şcoala normală din Năsăud, 

Ioan Mureşan, care şi-a ştiut creşte familia cea numeroasă atât de bine cât fiica cea mai mare 

a aceluia este soţia căpitanului Iosif Luchi, care s-a născut în Zagra şi a fost feciorul 

învăţătorului de la şcoala începătoare de acolo, Petru Luchi, al doilea a fost soţia lui Ioachim 

Mureşanu, avocat şi secretar la fondurile şcolare din Năsăud, a treia este soţia profesorului 

gimnazial dr. Constantin Moisil, iar băieţii, unul doctor în medicină, iar celălalt chirurg, se 

luptă pe terenul sanitar. 

De aici a fost şi locotenentul primar Iftene şi Năşcuţa, iar actualmente directorul 

gimnaziului din Năsăud, Ciocan, face onoare atât acelei comune, cât şi românimii din valea 

Someşului pentru că bărbat mai zelos şi devotat binelui public nu am cunoscut. 

În această comună s-au adunat poporul din cele 23 comune de  pe  Valea  Someşului  

                                                 
1
  Regulă de conduită, îndreptar, model. 

2
 Familia, Oradea-Mare, Anul XVII, 1881, nr. 39, pp. 245-246. 

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
22 

 

Pisanii Sângeorzene Mai 2017 

Valea Rocnei în Transilvania 

pentru a rezista încercărilor de jaf şi de spoliaţiune a saşilor de la Bistriţa şi dacă murul care 

înconjura biserica din Mocod ar şti vorbi, zău, multe ne-ar putea spune despre lupta ce a 

susţinut poporul cu miliţia recurată şi aduse pe capul lui până când s-a contramandat acel 

brachiu şi numai acelei rezistenţa putem noi strănepoţii mulţumi că nu am fost îngropaţi în 

negura iobăgiei ca mulţi alţi fraţi de-ai noştri de asemenea condiţiuni liberă ca şi noi. 

Din Mocod trebuie să apucăm calea către Zagra pe un drum tare dezolat şi spălat de 

apă pentru că oficiile administrative de acum nu se prea interesează ca să întreţină drumurile 

cele bune vicinale, din care cauză râul Ţibleş îşi face cale pe unde vrea, iar oamenii de pe 

această vale se mâna la lucrul drumului către Maramureş. 

Comuna Zagra este locul de refugiu al episcopului Aron şi locul natal al fericitului 

vicar foraneu Ioan Marian care a pus temeiul la toate şcolile comunale şi la cele începătoare 

din întreg ţinutul fostului al doilea regiment românesc de graniţă, precum şi a maiorului 

Daniil, nobil de Thurn-Thal, al căpitanilor Daniil şi Eugeniu Borcoşel, a lui Atanasie Moţ 

Dâmbul care a învins pe contele Lazar Sandor în duel tăindu-i mâna dreaptă ca cu briciul 

deasupra cotului, de i-a sărit sabia din mână până în crucile șurei. Tot acest atlet, unchi al 

meu şi frate de mamă cu vicarul Marian, a retezat capul lui baron Huszar în bătălia de la 

Mesteacănu din anul 1848 prin o lovitură de sabie, pentru că acel baron aprinsese toate satele 

româneşti din ţinutul Chioarului şi din partea nordică a comitatului Solnocul inferior. Din 

această comună au ieşit farmacistul Rusu de la Iași şi pretorul de acelaşi nume, precum şi 

căpitanul de fregată Sanveli, fiul sergentului Ioan Sanveli, poreclit Hinder. Acest căpitan a 

murit pe la 1840 în Neapole. 

Din comuna Zagra a fost şi purtătorul de drapel Reu, care s-a luptat cu consoţul său 

Gavril, născut din Mocod, la Areda Veneţiei, întocmai ca Leonida la Termopile şi, de aici, a 

fost acel Morariu stegarul, moşul învăţătorului normal Andrei Morariu, care a respins pe 

generalul polon Kamentzki în lupta de la 25 aprilie din 1809 înaintea Varşoviei. De la acesta 

am eu vreo trei poezii pe care tatăl meu le căpătase încă din copilărie când umbla la şcoala 

trivială din Zagra şi când era învăţător moşul meu după mama Luca Sanveli. 

Din comuna Zagra este actualul avocat şi fiscal al comitatului Năsăud-Bistriţa, 

Gabriel Manu, şi unchiul acestuia Pahoniu Manu, proprietar în Şibot şi fost supratenente la 

oficiul de monture din Alba-Iulia, unde a căzut victimă rapacităţii comandantului său, maior, 

care fiind deochiat, s-a împuşcat, iar bravul Pahoniu Manu pentru că crezuse prea mult şeful 

său a fost silit să cuieteze. 

Familia Manu este una dintre cele mai vechi şi a trecut din Maramureş la Zagra încă 

înainte de militarizare şi este rudită cu familia de acelaşi nume din Ungaria. 

De la Zagra, în partea est-nordică, peste deal, e comuna Runc, locul natal al tatălui 

meu Teodor Başota, al cărui strămoş a fugit în Moldova de Duca Vodă, pentru revoluţia ce o 

făcuse boierii în contra lui Vodă la Cașin. Familia noastră este dar de origine moldoveană şi 

pe la 1869 s-au stins în linie bărbătească prin moartea mecenatului Anastasie Başota care, 

după cum se vede din „Românul” nr. 42 de la 20 noiembrie 1869, a lăsat jumătate din averea 

sa colosală pentru înfiinţarea institutului Anastasie Başota de pe moşia sa, Pomârla, din 

districtul Dorohoiului. 

Fiica sa Elena, soţia prinţului George Cantacuzino, a avut numai o fată, pe soţia 

colonelului Asachi şi nu sunt informat dacă din această căsătorie mai sunt ori nu sunt 

oarecare descendenți. 

Aş dori să ştie dacă acel testament s-a executat după voia lăsătorului, pentru că se 

zice că executorii testamentului, domnii Nicolae Rosetti Rosnoveanu, Vasile Pogor, Ioan 

Ianov, Alecu A. Balș, Nicolae Calimachi Catargiu, dr. Ludovic  Rusu  şi  episcopul  Vladimir  
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Suhopanu nu ar fi insistat pentru executarea aceluia, deoarece decedatul Manolache Costache 

Epureanu datora lăsătorului 60.000 de galbeni şi le zăcea la inimă ca din acel testament să nu 

se aleagă ceva, pentru că cucoana Elena l-ar ierta în caz ca atare toată datoria. 

Îndrept dar aceste rânduri la adresa d-lui ministru de cult şi instrucţiune publică din 

România şi-l rog cu tot respectul ca să binevoiască a cerceta încât şi-au făcut executorii 

testamentului mai sus amintiţi datoria de cetăţeni şi încât nu şi oare pus-au la cale ca fundaţia 

acea grandioasă să treacă în folosul scumpei noastre naţiuni. 

Moşul tatălui meu, Ionică Başota, a excelat la combaterea Hotinului pentru că 

tunurile îndreptate de el au spart murul cetăţii pe unde au intrat cu asalt batalionul 1 din 

regimentul 1 de graniţă românesc şi pentru această faptă a fost decorat. 

Din comuna Poieni, bărbaţi mai demni de memorat nu cunosc, afară de Demetriu 

Vaida, fost c.r. actuar de pretură şi pe Ioan Sanveliu, astăzi ataşat la consulatul austriac din 

Iaşi, iar din comuna Plai pe Spiridon Feti care a lucrat harta marelui principat Transilvania în 

limba română. 

Cu aceste terminând descrierea etnografico-istorică a ţinutului din valea Rocnei, fie-

mi permis a trece la descrierea teritoriului montan de la Rocna, pentru că după cât îmi va sta 

în putinţă voi cerca a arăta ductul vinelor purtătoare de argint auros şi argint plumbos şi prin 

acesta cred a face un serviciu patriei mele, deoarece în decurs de 23 ani cât am locuit la 

Abrud, am fost fericit a câştiga oarecare practică şi din această specialitate, apoi ajutat de 

ştiinţele pe care mi le-am câştigat prin studierea dreptului montan, precum şi prin practica de 

judecător, adeseori şi în cauze montane mă simt oarecum obligat a trata şi această materie din 

economia naţională
1
. 

Când s-au făcut cele dintâi scrutări minerale în ţinutul său, revirul minier de la 

Rocna, nu avem date pozitive. Probabilitatea însă dă loc acelei păreri că băile de argint au 

fost descoperite încă de anticii romani, pentru că numai avântul lucrărilor minerare a fost în 

stare să populeze această localitate situată la nordul Transilvaniei întru atât de tare cât să 

numere până la 40.000 locuitori; numai însemnătatea acestui ram de venit şi de avuţie a putut 

îndemna şi pe vechii romani să aşeze aici Ruconiul antic, deoarece pe acele timpuri nu se 

putea considera ca oarecare punct strategic, pentru că Maramureșul şi Bucovina erau sub 

potestatea lor şi ştim din  istorie că romanii îşi întăreau, de regulă, aşa numitele castre stative 

care erau aşezate în partea nord-estică a Daciei la Areobadara, Triphulum, Patrodava, 

Carsidava şi Petrodava în regiunea Tyrascului său a Dniesterul de astăzi, la a cărei vărsare în 

Pontul Euxin sau a Mării Negre se află castrul cel mare de la Sinus Sagaricus. 

Poporul Albocensii, fiind strâmtorat în teritoriul Bucovinei de astăzi, nu era capabil 

să împrumute oarecare număr din al său şi să-l deie Bielphiilor, vechii locuitori ai ţinutului 

din valea Rocnei, şi pe această cale să mărească populaţia cetăţii vecine a Ruconiului, deşi se 

poate presupune că aceea a existat ca cetate înainte de venirea romanilor, pentru că 

Albocensii cu Bielphii erau pururi în ceartă. 

Ca probă în privinţa aceasta, pot servi murii cei antici şi, probabil dacici, cu care se 

vede că a fost închis ramul Someşului ce vine din direcţia nord-estică de la Rocna nouă, adică 

cu ajutorul cărora s-a închis comunicaţia pe această vale cu poporul de peste munţi, adică cu 

Albocensii. 

Oricare ipoteză s-ar lua de probabilă, numai atâta putem constata în privinţa 

lucrărilor minerare în revirul Rocnei, că pe la începutul secolului al XIII-lea, începând din 

Rocna, ca centru în partea septentrională, meridională şi occidentală, s-au lucrat  băile  de  la  

                                                 
1
 Familia, Oradea-Mare, Anul XVII, 1881, nr. 40, pp. 250-251. 
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Rocna într-o extensie cam de 40 km. pătraţi, pentru că cunicile (Stollen) cele vechi se află 

mai în toată ocazia şi la orişicare dezgropare nouă, precum şi scoborăturile cele părăsite ne 

dau probă în privinţa aceasta, ba pe timpul invaziei mongolice cu puţini ani înainte de aceea 

s-au scos din băile de argint de la Rocna la 2.000 centenare de argint. 

Cine a continuat lucrările minerare până la 1720, datele care le avem la mână, nu ne 

dau nicio desluşire. 

Pe la acest timp însă a început scrutări noi, atent pentru a scoate argint, cât şi plumb 

şi fier pentru că până aici numai privaţii se mai ocupau cu lucrul mineral sau baişagul. 

La 1767 aflăm trei băi lucrându-se din partea erariului, dar numai cu 87 de băiaşi şi 

oficiul montan era aşezat la Bistriţa, iar în Rocna era numai un îngrijitor subaltern şi pe la 

1770 au încetat toate lucrările din partea erariului pentru că oficiile montane de atunci 

relaționase că postăţile de benedicţie s-ar fi stors cu totul. 

Pe lângă toate aceste, treptat cu lucrările minerare subterane au existat pe toată Valea 

Someşului şi o companie de spălători de aur, care poartă numărul 12, între celelalte companii 

de spălători de aur din Transilvania şi comandantul său, şeful acestor spălători avea reşedinţă 

în Poieni, o comună mică situată pe râul Ţibleş, din sus de Zagra. 

Şeful acestei companii era pe la 1830 Vasile Roşca şi după dânsul a urmat Iancu 

Podoabă şi Petrea Cucitanul care a căzut în 1848 în bătălia de la Vajda Szent Ioan, fiind unul 

dintre călăreţii cei mai bravi de sub comanda tatălui meu. 

Pe timpul când se lucra băile de la Rocna, adică înainte de militarizarea districtului 

din Valea Rocnei, aflăm ca pe proprietarul cel mai mare de băi pe Pruneţ şi pe Ştefan Porm, 

probabil antecesorul său strămoşul familiei de astăzi, Porţius, pentru că Florian Porcius, 

cavalerul şi vicecăpitanul fostului district al Năsăudului, pe când studia la Viena, purta după 

cum îmi spunea tatăl meu numele „Porcus” din care vienezii, ca oameni fideli ce sunt, făcură 

Porcius, deoarece sună cu mult mai frumos şi ne aminteşte că ar fi descendentul cel adevărat 

a lui Porcia de la vechii romani. 

Fie cum va fi, cred că d-l vicecăpitan, cavalerul de Porcius, pentru care păstrez 

onoarea cea mai perfectă, nu-mi va face nicio imputare pentru că mi-am permis această 

genealogie, deoarece îi serveşte lui şi naţiunii române spre onoare, că un român era pe acele 

timpuri proprietar mare de băi. 

Mai târziu s-a încuibat ca proprietar de băi un aşa numit Deschany din ţinutul 

cetăţilor hanzene (Hansen-stadte) şi de la acesta a primit erariul trei părţi din patru părţi a 

proprietăţilor montanistice de la Rocna. 

Teritoriul din Valea Someşului, fiind – după cum ne dovedeşte diploma regelui 

Matia Corvin datată din Buda Sabbato primo post Octavos sacratessimi corporis Christi Anno 

1475 – proprietatea univerşilor români din districtul valea Rocnei, nu mai încape nicio 

îndoială că proprietăţile montane ar fi venit pe altă cale în mâinile erariului decât pe baza 

unui contract de „emtio venditio”, adică pe temeiul unui drept întru a cărui margini a negocia 

era iertat orişicăror persoane libere din patria noastră şi nicidecum pe acea cale că saşii de la 

Bistriţa l-ar fi vândut pe temeiul vreunui „jus dominale” care nu l-au avut niciodată
1
. 

La acest răspuns scurt m-am văzut oarecumva silit prin neghiobia unui corespondent 

al ziarului „Kelet” de la Cluj care s-a bucinat în lume, prin nr. 47 din 27 februarie a.c., şi 

nemaivoind a pierde timpul cu el, vreau a constata la acest loc că după militarizarea 

districtului din Valea Rocnei comanda regimentului, care era şi oficiul administrativ mai înalt 

din acel ţinut, a rupt propria autoritate din   teritoriul   aparţinător   de   proprietatea   opidului  

                                                 
1
 Familia, Oradea-Mare, Anul XVII, 1881, nr. 41, p. 259. 
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Rocna 4951 de iugăre pătrate şi le-a dat erariului montan în arendă pentru 240 fl. m.c. la an, 

iar prin contractul încheiat la anul 1872 între comisia pentru administrarea fondurilor şcolare 

şi de stipendii şi între ministerul de finanţe al Ungariei, dreptul de proprietate al teritoriului 

montan iar a venit în mâna acelora cărora le compete, adică în mâna românilor liberi din 

Valea Rocnei; dar, totuşi, cu acea restricţie că proprietarii sunt datori a lăsa teritoriul montan 

în folosinţa erariului, pentru o arendă anuală de câte 25 cr. pentru un iugăr, şi pe această cale 

erariul sau oamenii plătiţi de erar pot dispune după plac de complexul cel mai frumos de 

păduri, păşuni şi fânaţe, pe lângă toate că nu are dreptul de a purta oarecare negustorie cu 

lemne. 

Ce se atinge de referinţele montanistico-geologice ale acestui ţinut, trebuie să 

adnotăm că în dealul Curăţelului, care este un picior al muntelui Ineu ce se extinde către 

miazăzi, se află cele mai vechi cunice botezate Petru Zapu, Antoniu, Nepomucul nou, 

Nepomucul vechi, Ioan şi Terezia, cu al căror ajutor s-au deschis în timpul mai nou cunicele 

Gluck Auf, Ferdinand, Mihai şi Amalia. 

În muntele Crăciunel, care se extinde paralel cu muntele Curăţel, s-au deschis 

cunicele Gregoriu mic şi Iosif şi pentru a scruta întregul baios şi pentru a extinde câmpurile 

de lucrare s-au deschis cunicul Frederic, ba din ductul cunicului Amalia şi Zapu s-au 

descoperit nişte postăţi noi care se extind în sânul dealurilor Beneşei şi dealul Băiţei şi pe 

această cale s-au asigurat un teritoriu montan care nu se poate exploata nici într-un decurs de 

30 de ani. 

Acest teritoriu montan cuprinde astăzi 1250 m. lungime, 500 m. lăţime şi 180         

m. înălţime. 

Sistemul de pietriş ce se află în acest teritoriu montan constă în prevalenţă din piatră 

speculară (Glimmer) care se transformă în chlorit, cornet şi babiţă ori piatră văroasă străpunsă 

cu vandat de pucioase şi spectular plumbos. Piatra speculară este, adeseori, pătrunsă cu 

porphire care conţine aur argintiu (Goldish-Silber), dar în cea mai mare parte dă cantităţile 

cele mai mari de plumb şi din astă cauză este foarte uşor de topit prin ustrinele întocmite spre 

acest scop pentru că, spre exemplu, din 90.000 centenare metrice care s-au măcinat cu 

ajutorul sagitelor, vulgo stempuri, poţi dobândi 4.500 centenare metrice de plumb care 

conţine 50 kg. plumb, o,07 aur argintos, care se poate seţearnă asemenea prin retopire.  

Dar cu dobândirea acestor metale mai este împreunat folosul învederat că în răstimp 

de un an de zile se mai poate produce până la 1.800 de centenare metrice de glasură sau smalţ 

şi plumb moale, tot din acea cantitate de piatră ori minieră înfrântă (Schliche) care se poate 

vinde cu câte 25 fl. v.a. centenarul metric, iar glasura roşie şi verde fiind un articol neapărat 

de lipsă pentru olari, se poate vinde după împrejurări cu 25-26 fl. v.a. centenarul metric. 

Luând în considerare cuadratura (Verflachung) vinelor purtătoare de metal care se 

consideră de demne pentru exploatare şi pentru lucrarea minerală, îndeosebi după cât ne-am 

putut informa prin o cercetare fugitivă, ne simţim îndreptăţiţi a adnota la acest loc că culcuşul 

acestor vine se deosebeşte cu totul de cel al vinelor purtătoare de aur din regiunea Munţilor 

Apuseni de la Roşia şi Corna, pentru că pe când aceste au, de regulă, un culcuş nord-sudic, şi 

aceste sunt de regulă cele mai bogate, iar straturile auroase sunt, de regulă, cele mai bogate, 

iar straturile auroase din revirul montan de la Bucium se arată, de regulă, în formă platoidă 

sau după termenul metal larg de pe Abrud-Roşia Bucium scăuneşte de la scaun, cele de la 

Rocna au un culcuş duct sau aşezământ est-nord-vestic, prin urmare acele se pot afla şi în 

Moldova în regiunea muntelui Tazlău şi pe la Strâmturile Bistriţei Aurii, pe pârâul Rogata la 

Nicadia şi Sirna, la Breslieni în partea apuseană a dealului Hangu şi dealul fierului unde se 

află şi piatră roşietică de fier din care se prepară oţelul cel mai bun şi se pot afla  chiar  şi  în  
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Carpaţii nordici de la Maramureş. 

Statorirea acestei aserţiuni se poate constata de bazată şi prin acea împrejurare că 

toată aripa Carpaţilor care desparte Transilvania de Maramureş conţine straturile cele mai 

bogate de metale care, toate, au acelaşi culcuş, acea cuadratură ca straturile de argint, plumb, 

pucioasă, grafit cu puţin aur din munţii de la Rocna.  

Nu pot să las neamintit că tot în regiunile acelor munţi se află acea materie de piatră 

sură văroasă din care se poate pregăti cimentul cel mai eclatant, prin urmare că piatra noastră 

nu este avizată nici în această privinţă a aduce cimentul de prin Stiria, de câte ori ar vrea să 

întreprindă oarecare clădiri hidraulice. 

Dar Muntele Cormaia posedă o sumă imensă de bicoşel alb care, cum am zice, 

impune proprietarului ca să-l întrebuinţeze prin ridicarea unei fabrici de sticlărie. 

Straturile cele întinse de porfirul cel mai frumos, oare nu ar îndemna pe iubitorii de 

progres ca să se îngrijească de sculptori excelenţi, pentru că cu timpul s-ar putea pregăti de 

aici statuile cele mai elegante, deoarece acestea sunt adesea ori pătrunse cu augitul cel mai 

cristalin care le face a crede că în sânul acestor munţi poţi afla mărgăritarele cele mai 

scumpe. 

Ar fi de dorit ca oamenii de specialitate să se pună pe studiu şi să cerce toate 

bogăţiile acestor munţi şi descriindu-i pe fiecare după cum merită, să deie fondurile de 

stipendii din districtul Năsăudului, barem acea recunoştinţă că ei nu au cheltuit acele parale în 

zadar. 

Atunci, fraţilor, voi v-aţi făcut numai datoria faţă de umbra acestor strămoşi care    

v-au lăsat mijloace ca să puteţi studia, iar nouă cei ce am îmbătrânit fără de a fi fost norocoşi 

a lua parte din acele foloase, iertaţi-ne că am putut face acest tribut patriei noastre natale după 

care, mereu, oftăm cu poetul român: 

Din ţara mea departe, 

Împins de vântul greu, 

De-a sorţii crudă parte, 

Mă plâng lui Dumnezeu; 

Plăcerile cu mine 

Defel nu se-nvoiesc, 

Mereu să strig îmi vine: 

O! ţară te doresc
1
! 

 

(Sfârşit )  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Familia, Oradea-Mare, Anul XVII, 1881, nr. 42, pp. 266-267. 
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CUCERIREA INDEPENDENȚEI DE 

STAT A ROMÂNIEI 

                    

 

DORIN DOLOGA                                                                                                 

  
La 9 mai celebrăm proclamarea independenței de stat a României. Câștigarea 

independenței nu a fost rezultatul întâmplării. Istoria nu are un curs liniar, ea înregistrează 

suișuri și coborâșuri. Pe drumul către obținerea independenței au fost surmontate obstacole 

ivite la tot pasul venite din diferite direcții. La începutul istoriei sale ca stat modern România 

a traversat o perioadă tulbure. Dacă la sfârșitul domniei lui Alexandru Ioan Cuza instituțiile și 

finanțele țării se găseau într-o stare dezastruoasă, în deceniul următor guvernele liberale și 

conservatoare au reușit să le redreseze. Perioada instabilității politice a fost depășită prin 

instaurarea guvernării autoritare a lui Lascăr Catargiu. Prin măsurile sale, ministrul de 

finanțe, Petre Mavrogheni, a salvat România din criza economică în care se afla. Plafonul 

maxim de 30 000 de oameni pe care Armata română avea voie să îl aibă a fost depășit prin 

măsurile inteligente de organizare a unei armate teritoriale, pe lângă cea permanentă. Marile 

puteri europene manifestau un interes redus față de România, astfel că îi furnizau doar 

armament învechit. În timp ce Anglia a furnizat Turciei arme cu repetiție, foarte moderne în 

vremea respectivă, România a fost nevoită să refuze oferta de arme vechi din Franța și să 

cumpere arme depășite din Prusia. În această situație România s-a orientat spre țările 

extraeuropene, făcând două achiziții de armament relativ modern din Statele Unite ale 

Americii și Rusia. Marile puteri erau ostile ideii de independență a României. Bismarck, 

cancelarul Germaniei, spunea că românii îl interesează tot atât de mult ca și paharul său de 

bere când este gol
1
.  

Independența s-a câștigat greu, iar recunoașterea acesteia s-a obținut și mai greu. 

Aflată în pericolul de a fi prinsă în conflictul ce se prefigura între Rusia și Turcia și părăsită 

de către puterile europene, România a fost nevoită să se descurce singură. Convenția de 

trecere a trupelor pe teritoriul său a fost încheiată de România cu Rusia fără garanția vreunei 

mari puteri.  La început României nu i-a fost permisă nici măcar participarea la războiul 

împotriva Turciei. Această situație nu a durat prea mult, rezistența turcilor făcându-i pe ruși 

să ceară ajutorul românilor. Timp de șase luni românii au înfruntat gloanțele, au coborât văile 

și au urcat dealurile ostile și necunoscute din Bulgaria prin ploile toamnei și gerul iernii, 

pentru a-i înfrânge pe turcii apărați de fortificații. Calitățile excepționale de luptători ale 

românilor au făcut posibile victoriile de la Grivița, Plevna, Rahova, Smârdan, Vidin. Greul 

vieții zilnice cădea pe majoritatea locuitorilor țării, pe țărani, iar greul luptelor l-au dus tot ei, 

atunci când, îmbrăcați în haine militare, au luat parte ca dorobanți la război. În perioada 

respectivă românii aveau în genele lor înscrisă dragostea față de țară.  

                                                 
1
 Florin Constantiniu, O istorie sinceră a poporului român, Editura Univers Enciclopedic, București, 

2002, p. 232. 
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Declararea independenței la 9 mai 1877 și participarea glorioasă la război nu au adus 

imediat independența autentică a României. Era nevoie de recunoașterea internațională a 

acesteia. Deși i-au chemat pe români să ia parte la lupte, rușii nu le-au dat voie să participe la 

negocierile de pace finalizate prin tratatul de la San Stefano. Nici marile puteri europene nu 

au acordat un loc românilor la Congresul de la Berlin. În ceea ce privește modificările 

teritoriale România a câștigat, dar a și pierdut. România a obținut Dobrogea și Delta Sunării, 

dar a pierdut sudul Basarabiei. Pentru Rusia ocuparea sudului Basarabiei era o chestiune de 

prestigiu. Era vorba în primul rând de interesul strategic, dar și de faptul că țarul nu putea 

dormi noaptea pentru că prin retrocedarea sudului Basarabiei către România în anul 1856 se 

știrbise ceva din teritoriul Rusiei. Spiritul imperial îi îndemna pe ruși să revină. Dacă războiul 

de independență a durat o jumătate de an, recunoașterea acesteia a durat doi ani. România a 

obținut recunoașterea independenței de la Germania, singura putere care conta atunci, numai 

după ce a răscumpărat acțiunile Strousberg
1
. 

Din fericire atunci România a avut elite, care au știut să-i conducă și să-i organizeze 

pe români. Popoarele fără elite mor. Printre marile personalități s-au numărat Ion Brătianu, 

Carol I, Mihail Kogălniceanu și Lascăr Catargiu.  

Războiul de independență a trezit energiile națiunii. Poporul părea până atunci 

letargic.  Desfăşurarea luptelor era urmărită cu multă atenţie și de către năsăudeni. Victoriile 

armatei române erau sărbătorite de către românii din Năsăud prin manifestaţii, banchete în 

cadrul cărora se cântau cântece naţionale, se ţineau cuvântări, seara oraşul era iluminat ca de 

sărbătoare, iar la ferestrele caselor erau afişate urări. În cinstea succeselor armatei române de 

la Rahova şi Griviţa, năsăudenii au botezat două hoteluri cu numele acestora
2
.  

O serie de voluntari din zona Năsăudului au trecut Munții Carpați și s-au înrolat în 

Armata română participând la Războiul de independență. În anul 1878 a apărut Resbelul 

oriental ilustrat, prima monografie dedicată Războiului de independență, scrisă de profesorii 

Artemiu Publiu Alesi și Massim Pop (originari din Sângeorz Băi). La Năsăud, la 3 iunie 

1877, s-a înfiinţat un Comitet central format din 13 membre care se ocupau cu strângerea 

ofertelor şi procurarea lucrurilor necesare ambulanţei, urmând ca lucrurile şi banii colectaţi să 

fie trimiși la Societatea Română de Cruce Roşie din România. Comitetul avea 11 subfiliale, 

majoritatea în zona Năsăudului, la Rodna, Sângeorzul Român (Sângeorz Băi), Ilva Mare, 

Feldru, Mocod, Zagra, Telciu, Salva, Prundu-Bârgăului, Monor şi la Bistriţa
3
.   

Faptele de vitejie ale armatei române în războiul cu turcii au fost evocate de către 

poetul George Coşbuc în operele sale. Cea mai mare parte din volumul Cântece de vitejie a 

fost dedicată Războiului de independenţă. Coşbuc a luat cunoştinţă despre Războiul de 

independenţă din Războiul oriental ilustrat, care împreună cu poeziile lui Vasile Alecsandri 

au stat la baza volumului său.   

Atitudinea Rusiei față de România a fost foarte dură. Rușii au încălcat convenția de 

trecere peste teritoriul românesc prin care se angajau să respecte integritatea teritorială a 

României. Atunci când românii s-au opus cererii rușilor de a li se ceda sudul Basarabiei 

aceștia din urmă au amenințat cu ocuparea României. Când primul ministru Ion Brătianu a 

arătat în Congresul de la Berlin că țarul și-a încălcat angajamentul de a respecta integritatea  

                                                 
1
 Întreprinzător evreu născut în Prusia, naturalizat în Germania, care a concesionat construcția de căi 

ferate în România și care, prin procedee necinstite, a adus grave prejudicii financiare Statului român. 
2
 Grigore Găzdac, ,Năsăudenii şi Războiul pentru independenţă din 1877, în „Arhiva Someşană”, 

seria a II-a, nr. IV, Năsăud, 1977, p. 56-60. 
3
 Simion Lupşan şi I. Rusu-Sărăţeanu, ,Sprijinirea Războiului de Independenţă de populaţia din 

ţinuturile Bistriţei şi Năsăudului, în „File de Istorie”, Nr. IV, Bistriţa, 1976, p. 375. 
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teritorială a României, așa cum se angajase prin convenția de trecere a trupelor pe teritoriul 

acesteia, rușii au organizat un atentat împotriva sa. Anul 1878 a marcat pragul de la care în 

mentalul colectiv românesc s-a instalat sentimentul rusofob.  

Același an marchează apariția sentimentului antisemit. Tratatul de la Berlin a acordat 

condiționat independența României. Aceasta trebuia să modifice Constituția permițând 

acordarea cetățeniei locuitorilor de altă religie decât cea ortodoxă. Măsura îi viza pe evrei și 

musulmani. Evreii desfășurau activități comerciale, cămătărești, arendau terenuri, în scopul 

de a obține profit, iar banii astfel obținuți îi foloseau exclusiv în interesul lor. 

Poate că justiția divină și-a spus cuvântul în ceea ce privește personalitățile politice 

implicate. Țarul Alexandru al II-lea a fost asasinat în anul 1881, cancelarul Bismarck a fost 

demis în anul 1890, sultanul Abdul Hamid al II-lea a fost detronat în anul 1909, în timp ce 

Carol I a continuat să domnească până la sfârșitul vieții în anul 1914. 

Cucerirea independenței a permis României să desfășoare o politică externă și o 

politică economică internă neîngrădită. Tânărul stat român și-a dovedit cu ocazia Războiului 

de independență vitalitatea. Independența a reprezentat de asemenea un pas spre Unirea din 

anul 1918. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
30 

 

Pisanii Sângeorzene Mai 2017 

 

PERSONALITĂȚI NĂSĂUDENE DUPĂ PRIMUL RĂZBOI 

MONDIAL. PETIȚIA UNOR NĂSĂUDENI ÎMPOTRIVA 

VICARULUI ALEXANDRU HALIȚĂ 

 

Dorin Dologa 

 

La fel ca și alte părți ale Transilvaniei, zona năsăudeană a avut elite, care au știut să-i 

organizeze și să-i conducă pe locuitori. Printre aceștia s-a numărat și vicarul greco-catolic 

Alexandru Haliță, o personalitate a zonei Năsăudului. Personalitățile nu au fost perfecte, au 

avut lipsurile lor, dar ele trebuie judecate după ceea ce au realizat, după meritele lor, care 

depășesc părțile lor negative. După primul război mondial, când spiritele erau tulburate, 

primarul Năsăudului, împreună cu câțiva membrii ai Senatului bisericesc din Năsăud, au 

adresat o plângere episcopului greco-catolic de Gherla împotriva vicarului greco-catolic al 

Rodnei, Alexandru Haliță. În cuprinsul petiției aceștia au ridicat acuzații grave de ordin 

profesional și moral la adresa vicarului. Probabil că vicarul întreprinsese unele acțiuni mai 

puțin potrivite, dar cu siguranță acuzațiile erau exagerate. Nu știm care au fost motivele reale 

ale respectivilor năsăudeni care au redactat petiția. Probabil au avut în vedere înlocuirea lui 

Alexandru Haliță cu un alt candidat la scaunul vicarial. E greu de crezut că Episcopia greco-

catolică de Gherla ar fi numit și menținut în funcția de vicar o persoană slab pregătită 

profesional și cu defecte morale. Originar din Sângeorz Băi, Alexandru Haliță a fost 

absolvent al Facultății de Litere din cadrul Universității din Cluj și al Seminarului teologic 

din Gherla. În anul 1911 a fost numit vicar al Rodnei. Pentru meritele sale el a fost numit 

ofițer al Ordinului Steaua României și răsplata muncii pentru biserică, clasa I
1
.  

Redăm în continuare conținutul petiției năsăudenilor:  

„Ilustrisime D-le. Episcop, Prea sfânt părinte 

Cu smerenie creștină ne prezentăm Ilustrisime, noi subscrișii credincioși din 

Năsăud, pentru a pune prinosul stimei noastre înaintea mirelui bisericii noastre unite. Avem 

convingerea că întreg cercul de cunoștință, comoara gândiri poporului, o aflăm în religie, în 

aceasta se liniștește, în aceasta se manifestă filosofia, geniul popoarelor, aceasta ne dă 

putere în necaz, aceasta ne înalță, aceasta pare a fi organismul mai natural pentru 

conducerea și stăpânirea popoarelor. Gândul la veșnicie, lucrarea sub specie aeternitatis, 

limpezește sufletul și întotdeauna îl înalță. Degeaba am mai trăi și ne-am strădui dacă și 

clipele din urmă, la auzul nostru slăbit, nu se va mai auzi cuvântul rugăciunilor, care în 

momentele solemne ale vieții ne-au zguduit sufletul. Acele cuvinte sunt chezășia cea mai tare 

a legăturii dintre noi și cei ce vor rămâne după noi pe acest pământ, ca sânge din sângele 

nostru. Ilustrisime, noi, năsăudenii, urmașii preamăriților grăniceri din fostul Regiment al II-

lea confiniar, credincioși creștini aparținători diecezei Gherlei, noi care cu credință tare în 

legea strămoșilor noștri am luptat pe câmpuri de luptă străine și la noi acasă sute de ani, noi  

                                                 
1
 Serviciul Județean al Arhivelor Naționale Bistrița-Năsăud (în continuare SJANBN), Fond Liceul 

„George Coșbuc” Năsăud, dosare de personal, dosar 35, ff. 15, 17. 
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care am avut preoți și vicari de renume mare, cu care am conlucrat la dezrobirea neamului 

nostru, ca generosul Marian, prepozitul Macedon Pop, prepozitul Papiu, neînfrântul Moisil, 

martirul părinte Macavei, înțeleptul Dr. G. Pop, bunul român și energicul Ciril Deac, noi 

care suntem conducătorii intelectuali, morali, bisericești ai celor 32 comune grănicerești, noi 

azi suntem lăsați de primul părinte, de vicarul nostru Alexandru Haliță, în cea mai 

întunecoasă ocârmuire în cele bisericești. La începutul lunii decembrie a anului 1919, Dl. 

Alexandru Haliță ne-a părăsit dieceza, respectiv parohia, cu concediu, ori fără concediu, nu 

știm, dar destul că până azi, în 8 ianuarie 1920, nu s-a reîntors la casa lui parohială, 

vicarială, destinată azi, fără știrea senatului bisericesc, spre greața obștii, ca magazin de 

mărfuri. Sfintele Sărbători ale Nașterii Domnului le-am sărbătorit fără dl. vicar, căci domnia 

sa e mânat după cum auzim de drojdia egoismului nesățios al gheșefturilor
1
, e dus în afaceri 

de comerț, iar noi și cele 32 de comune grănicerești azi n-avem cap văzut, substitut de 

episcop. Dl. Alexandru Haliță nu vede și nu prinde înțelesul vremurilor și nu se poate adapta 

curentelor evolutive ce își fac azi loc cu forța în mijlocul societăților cu impetuozitatea unei 

logici de oțel. Bolșevismul, curentele anticreștine, amenință din toate părțile naia
2
 lui 

Hristos. Dl. Haliță nu face și nici nu poate face față acestor furtuni ce se năpustesc asupra 

bisericii. De s-ar scula Isus și ar vedea astfel cârmuită biserica sa, din nou ar lua biciul și ar 

alunga de la altarul său, din casa sa, pe fariseii de azi, mai farisei decât fariseii biblici.  

România Mare are nevoie de inteligenți
3
, de caractere, de conștiințe, de 

dezinteresare și de acte de devotament și serviciu în fața intereselor obștești, are România 

Mare trebuințe de caractere morale, etice. Dl. vicar Alexandru Haliță cu o pleiadă de preoți 

a părăsit căminele și altarele lor pentru comerț, pentru egoismul hrăpăreț și nesătul, lăsând 

turmele lor fără părinte sufletesc, fără păstor. Ilustrisime ! Ne luăm voia a cere înlăturarea 

cangrenei din sânul bisericii, împrejurările reclamă o operație urgentă. Ne rugăm a ne 

trimite o autoritate bisericească, care să fie lumina noastră, năsăudenilor și celor 32 de 

comune grănicerești din vicariat. Pe dl. Alexandru Haliță noi nu l-am aflat apt nicicând de 

conducător al bisericii și nu-l aflăm nici azi din motivele următoare: 1. Ca teolog, în 

seminarul armenopolitan, a fost un elev fără devotament preoțesc, neglijent în studii, cum 

dovedește arhiva seminarială. 2. Ca profesor la Liceul din Năsăud nu a arătat nici o 

activitate literară, nici un devotament pentru educație și instrucție, așa încât văzând că nu se 

poate ferici pe teren didactic-pedagogic, părăsește carierea dăscălească și pășește pe cea 

preoțească. 3. Ca preot, ca și candidat și substitut de vicar, denumit în lipsa mirelui, fără a-l 

dori poporul de conducător pe vremea aceea, încât nici azi n-avem știre că ar avea decret 

episcopal de substitut al său, nu s-a validitat
4
 deloc. 4. Preoțimea din cele 32 de comune n-a 

văzut și nici nu vede în vicarul actual nici o capabilitate preoțească superioară lor, ci 

adeseori inferioară lor. 5. Preoțimea vede în vicarul actual un om nepriceput în 

administrarea parohiilor, ce e firesc nevăzând și nenisuindusă a-și apropria nici o praxă
5
. 6. 

Poporul n-a văzut niciodată în vicarul actual nici o vocație, dovadă și actul prezent, când a 

lăsat biserica și a mers în afaceri de comerț. 7. Poporul nu a putut să-și pună niciodată 

încrederea în vicarul actual, fiind un fluctuant politic, nici sub regimul maghiar suprimator, 

nici sub regimul liberării neamului, dovadă că nici la auto candidatura de senator n-a reușit, 

n-a avut încrederea nici a inteligenței, nici a poporului, nefiind candidat nici de Consiliul  

                                                 
1
 Afacerilor. 

2
 Corabia, nava. 

3
 Intelectuali. 

4
 Confirmat, recunoscut. 

5
 Nereușind să obțină în urma unor eforturi capacități practice. 
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MONDIAL. PETIȚIA UNOR NĂSĂUDENI ÎMPOTRIVA 

VICARULUI ALEXANDRU HALIȚĂ 

dirigent, care îl cunoaște bine, rămânând un candidat volnic arogant. 8. Este Dl. Alexandru 

Haliță un alcoolist pătimaș, așa încât adeseori a compromis nu persoana sa, care nu ne 

importă, ci stadiul preoției sale. Ba au obvenit cazuri că oamenii erau la rugă în biserică, iar 

dl. vicar la crâșmă cu alți ortaci. 9. Vicarii noștri erau și conducătorii școlilor din cele 32 de 

comune, vicarul actual n-a arătat nici un zel, nici un rezultat. 10. Întreaga societate 

binevoitoare din Năsăud și din jur, ba tacit și preoțimea e scârbită de ne interesul ce-l arată 

dl. vicar actual față de biserica noastră în special și față de administrarea vicariatului în 

general.  

În consecință, în numele binelui nostru obștesc, provincial, în numele celor 32 de 

comune grănicerești, care în noi văd conducerea lor firească, în numele preoțimii ce latent 

nutrește dorința de a vedea un conducător al lor, vrednic de memoria pioasă a marilor lor 

vicari, în numele bisericii noastre, în numele așezămintelor noastre culturale, ne-am luat 

voia de a prezenta această scrisoare și deputăție pentru a ne învrednici cu o altă persoană în 

fruntea bisericii, școlii și societății districtului nostru, căci cea prezentă din motivele amintite 

nu ne dă chezășie pentru viitor. Dorind mulți ani fericiți, în deplină sănătate mirelui, misticii 

mirese creștine, rămânem al Ilustrității Voastre cei mai supuși credincioși, Nicolau Nistor 

m.p. senator bisericesc, Petre Catarig m.p. senator bisericesc, Nicolau Pop m.p. senator 

bisericesc, Augustin Anton m.p. primar. Năsăud în 8 ianuarie 1920. Originalul se va 

prezenta Ministerului de Culte. 

  Nr. 1319/1920 

                                                                                              Se străpune pe lângă 

reașteptare 

 Reverendisimului Alexandru Haliță 

spre a se declara la cele cuprinse 

 în această scrisoare. 

Gherla, din ședința consistorială 

 ținută la 15 Mai 1920 

 

 Episcop Iuliu 

 Prez. 21/V-1920 

 Nr. 83-1920”
1
 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 SJANBN, Fond Vicariatul Rodnei, dosar 1233, ff. 1, 2. 
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VI 
 

 

La introducerea acestui tratat am afirmat că 

ştiinţele naturale se tratează în şcolile noastre foarte 

vitreg şi foarte superficial, pe când pe alte obiecte 

precum pe religie, limbile clasice, se pune toată 

ponderea. Acei ce s-au interesat cât de puţin de 

starea învăţământului din şcolile noastre, cred că-mi 

vor da dreptate fără nicio observaţie. Altcum acest 

asert mi-l întăreşte însuşi „proiectul de regulament 

pentru şcolile poporale şi normale greco-ortodoxe 

din arhidieceză”, precum şi un ordin al 

mitropolitului greco-catolic nr. 3162 publicat în nr. 

44 al „Şcolii Române”. În art. 6, cap. II „diviziunea 

învăţământului” se zice: „Învăţământul primar se 

ocupă, mai ales, cu religia, citirea, scrierea şi 

calculul elementar şi practic”, apoi în art. 7: 

„Învăţământul secundar ţinteşte la o cultură generală 

superioară cu deosebire prin studiul limbilor şi 

literaturii clasice şi pregăteşte pe elevi pentru studiul 

la universităţi”, adică chiar aceea ce prescrie „proiectul pentru organizarea gimnaziilor şi a 

şcolilor reale”, publicat de ministrul de culte şi instrucţiune din Austria pe pag. 14, art. 1. 

Aprecierile mele referitoare la învăţământul secundar vor urma la locul lor. 

Din articolele citate se vede destul de evident că proiectul sibian îmi întăreşte 

aserţiunea, adică mai susţine şi în anul 1877 cu mare prosopeie cum că scopul principal al 

învăţământului este religia şi limbile clasice. 

Ordinul mitropolitului greco-catolic amintit nu numai susţine că „doctrina religiei 

este un obiect fără asemănare principal”, este cel mai principal, dar determină şi timpul 

pentru acest obiect de cel puţin patru ore la săptămână, dar comandă parohiilor şi 

administratorilor parohiali „să grijească ca docentele local să conlucre neapărat la aceea ca 

elevii să înveţe de-a rostul sau din memorie toate acele ce le-a propus părintele catehet, ca 

aceia să fie gata din cele propuse de catehet, etc.”. Sărmana instrucţie şi mai sărmană metodă! 

Este în adevăr trist, foarte trist, când capul şcolilor confesiunii greco-catolice expres  
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„învăţatul de-a rostul”, dar şi mai tristă este dispoziţia în privinţa rolului trist, ce ucazul
1
 

amintit voieşte să-l deie învăţătorilor. A pune doi învăţători la unul şi acelaşi obiect nu numai 

este practic, dar este contradictoriu la cele  mai  elementare  principii  didactice, cu  atât  mai 

vârtos că preoţii noştri – cel puţin majoritatea – nu au nici idee de metodă. Apoi dacă 

catehetul va urma metoda sa de instrucţiune, iar învăţătorul va urma şi aici metoda ce a 

învăţat-o în preparandie, întreb: ce se va naşte din bieţii prunci? Şi dacă toată învăţarea 

doctrinei religioase se reduce la învăţatul de-a rostul, ce e de lipsă atunci catehetul? Aceasta o 

poate face şi învăţătorul, sunt convins că încă mai bine. Este cunoscut că unde sunt două 

gazde în o casă, rămâne casa nemăturată. Mă tem să nu păţească astfel şi religia propusă de 

doi învăţători. 

Dar să las ordinul referitor „la religia Sfintei maicii bisericii catolice”,      

mărginindu-mă a constata din dânsa că şi aici este religia şi numai religia accentuată, numai 

aceasta este obiect principal, numai aceasta să se înveţe bine „de-a rostul” şi „cu doi 

învăţători” şi aici să se folosească cel puţin patru ore la săptămână. Înveţe copiii noştri în 

şcoală ceva din ştiinţele naturale ori nu înveţe, ce ne pasă, numai s-o înveţe bine de-a rostul, 

adică religia. Într-adevăr, este ceva curios, că pe când toată lumea pedagogică prote4stează cu 

rezoluţia contra învăţatului „de-a rostul” ca o metodă foarte rea şi ucigătoare de minte a 

copilului, ce se află în dezvoltare, pe atunci ordinul amintit porunceşte introducerea acestei 

metode pe lângă ameninţare. 

Şi dacă se va continua instrucţiunea copiilor noştri tot în această direcţie unilaterală 

şi falsă, călărind numai pe un obiect, iar pe celelalte ignorându-le, atunci, în adevăr, 

prosperitatea noastră culturală şi socială, dezvoltarea  puterilor şi a averilor noastre niciodată 

nu vor câştiga acea bază solidă, unică, abilă, de a se putea clădi pe dânsa cu securitate 

edificiul viitorului unei naţiuni ce aspiră şi voieşte a fi. Dacă nu ne vom emancipa curând de 

acest unilateralism, dacă nu ne vom abate de la această falsă direcţie de dezvoltare a 

învăţământului şi dacă nu vom începe a pune ponderea cuvenită pe ştiinţele atât de 

trebuincioase pentru viaţa de toate zilele, atunci tot îndărăpt vom rămâne, pe când alte 

popoare înaintează întru toate, noi vom rămâne tot în ignoranţă şi sărăcie. 

Însă când zic ca să pună prea mare pondere pe învăţatul religiei, iar pe a ştiinţelor 

naturale prea puţin, să nu fiu rău interpretat. Deoarece şcolile noastre sunt confesionale, cu 

care caracter trebuie să-l conservăm şi apărăm, religia trebuie a se propune ca obligatoriu. 

Doresc numai ca acest să nu se propună pe contul celorlalte obiecte, ci să rămână în proporţie 

coordonat. 

Să nu reflectăm şi în şcoală faţă de acele fragede tot numai la biserica noastră 

catolică, ci trebuie să reflectăm şi astăzi încă mai mult la ceea cu ce trebuie să trăim, la 

îmbunătăţirea sorţii poporului nostru destul de înapoiat, să cugetăm şi la acele mijloace 

salutare cu care putem scoate poporul din sărăcie, să învăţăm pe copii cărările cele mai 

practice şi mai avantajoase pentru viaţă ş.a. şi toate aceste se pot face numai prin îmbrăţişarea 

ştiinţelor naturale. 

Dar să revin la obiect. 

Examinând proiectele amintite mai sus cu reflexie la ştiinţele naturale, trebuie să 

mărturisesc apriori că niciunul nu m-a mulţumit. Când făceam acest studiu, mi-a sosit şi 

planul de învăţământ pentru şcolile poporale din Ungaria a ministrului Trefort. Deşi acesta l-

am aflat mai corespunzător ca cele amintite mai sus şi mai amplu, fireşte mutatis mutandis, 

totuşi partea ce priveşte ştiinţele naturale m-a lăsat nemulţumit
2
. 

                                                 
1
 Ordin, decret, ordonanță, hotărâre care trebuie executată fără discuție.  

2
 Şcoala Română, Sibiu, Anul II, 1877, nr. 50, pp. 393-394. 
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VII 

Voi începe, mai întâi, cu planul de la Sibiu. La art. 90, punctul b, planul sibian 

conţine între altele: „În fine, cunoştinţa mai specială despre corpul omenesc împreună cu 

unele percepte din igiena poporală”; „Noţiuni generale despre suflet şi despre facultăţile lui”. 

Observ, în general, că acest pasaj este cu mult mai general decât să se poată satisface 

pretenţiilor unui adevărat plan de învăţământ. Iar în special observ faţă de propoziţia ultimă: 

nu înţeleg cum acel plan vârăşte noţiunile generale despre suflet şi facultăţile acestuia şi, în 

fine, nu ştiu dacă planul din chestiune voieşte a înţelege aici sufletul antropologic, după cum 

îl înţelege C. Schubert şi alţi pedagogi sau înţelege aici sufletul religiei creştine?! În cazul 

prim, în care sufletul se identifică cu spiritul omului, ar avea de înţeles; însă numai atunci 

când religia creştină nu ar fi obiect de şcoală sau cel puţin când în tratarea religiei nu s-ar 

vorbi nimic despre suflet. Altcum nu se poate, pentru că sufletul lui Schubert, identic cu 

spiritul naturaliştilor, este general la toate fiinţele animalice, fireşte gradat, după starea de 

perfecţiune a diferitelor grupuri de animale. Aceasta, însă, nu o permite odată cu capul. Iaca 

aici o eclatantă contrazicere! În cazul al doilea este bine a se trata sufletul la locul său, adică 

în religie şi să-i deie pace la istoria naturală. Sau, pardon, de cumva autorii planului din 

chestiune au vreo descoperire nouă în ştiinţele naturale, să binevoiască a ieşi cu dânsa la 

lumină pe calea sa,m iar nu în planul de învăţământ. Eu am citit multe opuri naturale, dar de 

această descoperire nu am dat nicăieri. Ştiam până acum că despre suflet, precum şi despre 

atributele sale vorbind în limbajul planului, despre facultăţile sufletului se ocupă în şcolile 

poporale numai religia sau încât se referă la antropologie, psihologia ca disciplină a filosofiei. 

Încât sufletul aparţine specialmente numai omului, după unele şcoli filosofice sau după 

dogmele religionare, n-am nimic dacă se va trata ca atare în religie; dar din vederi ştiinţifice, 

cât şi strict pedagogic nu voi aparţine nicicând la părerea de a se trata în zoologie sau peste 

tot în ştiinţele naturale. Ştiinţa trebuie să rămână ştiinţă, chiar şi cu riscul de a displace 

popimii, iar în şcoală nu este nimeni îndreptăţit, nici chiar consistoriul din Sibiu, nici Pio 

nono, ca să o falsifice sau să o mistifice. Caracterul adevărat al ştiinţei trebuie conservat 

oriunde. Îndată ce cineva iese din realitatea naturii şi se ridică în lumea ideală, la care 

aparţine şi sufletul, nu mai poate fi vorba de ştiinţa reală şi încă istoria naturală. Deci, un plan 

de învăţământ care are de a ţine cont de starea ştiinţei, are totodată de datorie să fie cât se 

poate ferit de ambiguitate, să fie determinat şi precis şi lipsit de astfel da bazaconii. 

Alegerea, distribuirea şi ordonarea materiei este prea generală, fără precizie şi, ici-

acolo, fără sistem. În despărţămintele în care ştiinţele naturale nu se tratează de sine, ci numai 

din cartea de lectură, treacă, ducă-se. Însă, îndată, ce planul soseşte la anul IV a terminat cu 

precizarea cu atât mai vârtos cu specificarea, ci se mărgineşte la generalităţi. În anul al IV-lea 

trebuie după plan a se trata toate regnele; împărţirea produselor naturii în animale, plante şi 

minerale, apoi caracterele fiecărui regn. Eu cred că această metodă este greşită şi după mine 

este mai bine a trata mai întâi animalele, plantele şi mineralele de sine şi numai la capăt a 

arăta caracterele prin care se deosebesc animalele de plante şi minerale, după ce pruncii 

cunosc deja toate notele fiecărui regn din exemplele învăţate; dar toţi pedagogii recomandă 

metoda sintetică. După mine, mai întâi, au [a] se trata indivizii, apoi ordinele şi numai în 

sfârşit grupele şi întreg regnul, la ce este şi aici a se proceda de la indivizi cunoscuţi la 

necunoscuţi. Asemenea, falsă, este procedura ce se recomandă în plan faţă de tratarea 

materiei din botanică unde se zice a se începe cu clasarea, apoi tratarea părţilor, precum 

despre rădăcină, trunchi, coroană, frunze, flori, fruct, etc. Eu sunt de părere că şi aici are să se 
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înceapă cu indivizi cunoscuţi, apoi cu familii şi numai la sfârşit să se generalizeze caracterele 

prin exemple. Metoda analitică recomandată în plan este condamnată de toată lumea 

pedagogică şi aceasta se face cu motiv foarte raţional. Din mineralogie se recomandă cinci 

minerale însoţite de un „etc.”. Domnii învăţători, dacă vor voi, îşi pot explica pe „etc.” acesta 

după plac. 

În anul al IV-lea şi al VI-lea se pretinde repetarea celor precedente, numai mai 

ample şi mai complete, însă, fireşte tot aşa de general şi după metoda analitică, la care se mai 

adaugă şi ceva din horticultură şi agronomie; însă cât? Şi ce? să se ia de aici, planul tace dă 

voie învăţătorilor să-şi aleagă materialul după plac. În fine, se mai pretinde a se propune 

„cunoştinţă mai specială” (câtă?) despre corpul omenesc în legătură cu unele percepte (?) din 

igiena poporală: „Die wichtigsten Satze aus der Gesundheitslehre
1
” după cel german. 

Materialul din fizică are norocul a fi mai bine precizat. 

Observ aici, că nici la mineralogie, nici la fizică nu se face nicio amintire despre 

chimie, nici despre cele mai elementare cunoştinţe, de unde băieţii pot umbla şase ani la 

şcoală şi nici nu vor şti ce este chimia. Însă despre aceasta mai târziu. 

Punctul „c” despre fizică se termină prin o notă foarte notabilă, cum că „propunerea 

acestor obiecte (din fizică) are să se facă în mod cât mai poporal şi să se ilustreze cu tot felul 

de exemple”. Dacă lipsea această notă, trebuia să presupun cum că toate obiectele au să se 

propună după metoda intuitivă. Deoarece această notă se referă numai la fizică, urmează ca 

celelalte obiecte sunt dispensate de intuiţie şi că se pot propune în mod mecanic. 

Nimic mai nefiresc, mai nepedagogic şi mai ucigător de mintea fragezilor prunci 

decât metoda papagalului. Eu aş recomanda orişicărui învăţător că mai bine să-şi petreacă 

acea vreme jucându-se cu şcolarii de-a mălaiul decât să-i tortureze cu învăţatul „de-a rostul” 

din istoria naturală. Este drept, că pentru o propunere intuitivă sunt de lipsă aparate, rechizite, 

colecţii, etc., însă dacă acestea lipsesc la o şcoală, trebuie procurate sau câştigate ori pe ce 

cale, cu atât mai vârtos, pentru că astăzi se pot acvira fără a fi necesitat a recurge la sume 

însemnate. Unui plan nu-i este permis să ţină cont de defectele existente, ci acestea trebuie 

amendate şi, astfel, şcolile conformate cu planul. 

 

VIII 
 

Să venim la planul Blajului. 

Sub punctul „v”, „obiectele reale”, vine, mai întâi, istoria naturală. Autorul ne pune 

înainte, mai întâi, scopul şi zice că „pruncii să-şi câştige cunoştinţa despre obiectele cele mai 

momentuoase din toate trei împărăţiile naturii cu reflexie la aplicarea lor în viaţă economică 

şi la măiestrie. Instruire despre cunoaşterea (sic!) corpului omenesc”. Instruire despre 

cunoaştere!? Autorul făcea cu mult mai bine dacă textul original nu-l schimonosea, ci-l 

traducea corect: „Cunoştinţa celor mai însemnate corpuri din toate trei semnele naturii cu 

consideraţiune la aplicarea lor practică (aici subînţelege viaţa economică şi măiestria) şi la 

însemnătatea lor din economie (domeniul) naturii. Instrucţiune despre corpul omenesc şi 

despre întreţinerea acestuia”. 

Eu aşa cred, că nu trebuie mult studiu pentru a ne convinge că altul este înţelesul din 

plan şi altul din traducerea corectă. Eu nu pun mare pondere pe definirea scopului fiecărui 

obiect din un plan de învăţământ, dar după ce se face aceasta, pretind   ca   să   fie   mai   bine  

                                                 
1
 Propoziția cheie din știința sănătății. 
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precizat. Aceasta însă nu o aflu în planul din chestiune. A pretinde în un plan că corpurile 

naturii să se cunoască cu privire la aplicarea lor în viaţa lor economică şi la măiestrie, iar 

însemnătatea acelor corpuri în natură, rolul ce-l joacăacestea în domeniul naturii să nu se 

pretindă, nici să se amintească – mărturisesc că nu pot înţelege. Eu cred că ştiinţa oriunde se 

tratează are să rămână ştiinţă; mai întâi are să se trateze ca atare şi numai în a doua linie este 

iertat a reflecta la foloasele ei practice. Deci şi ştiinţele naturale au să se trateze în şcolile 

poporale şi ca atri are să se caute la rolul lor în natură, la raportul corpurilor naturale între 

sine şi la raportul lor faţă de legile naturii; cu un cuvânt, istoria naturală are să fie tratată cu 

reflexie la valoarea sa ştiinţifică. Nu înţeleg aici că la nişte prunci de 8-10 ani să se explice 

teoreme din istoria naturală, precum darvinism, neptunism, metamorfozism, tranziţia naturii 

anorganice, etc., ci aş dori să se reflecteze numai la acele împrejurări, la acele legi ce le pot 

pricepe copiii, legi a căror existenţă se cunoaşte pe tot pasul şi a căror explicaţie nu trece 

marginile percepţiei şcolarilor; cu un cuvânt, explicarea istoriei naturale are să fie conformată 

capacitatea şcolarilor. 

Pretenţia de a cunoaşte corpul omenesc încă o aflu lacunară. Nu este destul a şti 

părţile corpului, organele şi funcţiile acestora, dar este de lipsă a se cunoaşte mijlopacele 

întreţinerii unui corp sănătos, precum şi a unui spirit întreg. 

Ceva din Igienă. 

Venind la speciale, constat apriori că şi această parte este foarte lacunoasă. Aici, 

asemenea, mă întâlnesc cu o rea tzraducere a planului german şi alta nimic; nimic e 

specificat. În planul german este adevăr că încă nu se află specificaţia, dar acolo nici nu este 

trebuinţă ca la noi, pentru că: 

a) acolo se află manuale introduse oficial şi prelucrate pe baza planului statorit de 

minister, manuale aprobate, care pot suplini planul; 

b) acolo se află o inspecţie bună care veghează că cele aflătoare în manuale să se şi 

înveţe; 

c) afară de planul general pentru întreaga Austria se află şi planuri speciale sau 

provinciale în care se află toate întregite. Deci, noi nu ne putem lua pe nemţi de model căci 

împrejurările noastre sunt cu totul altele. Planul nostru are să fie cât se poate de precizat şi 

detailat. 

Din fizică asemenea este pus scopul în traducere foarte lacunoasă. 

Traducerea din planul german suna: „Cunoştinţa celor mai însemnate fenomene 

fizice şi chimice cu consideraţiune continua la trebuinţele vieţii şi la fenomenele din natură”. 

Planul din chestiune zice: „sccopul fizicii este cunoaşterea celor mai însemnate schimbări (ce 

fel de schimbări?), ce vedem întâmplându-se în natură, precum şi aflarea cauzelor, etc., 

pentru că prin aceea să se dezrădăcineze superstiţiile la care este expus poporul (sic!)”. 

Adică, fizica, să-şi propună pentru aceea în şcolile poporale ca prin cunoaşterea 

fenomenelor şi cauzelor acestora să se dezrădăcineze superstiţiile din popor, dar folosul vieţii 

practice, dar însemnătatea ştiinţifică unde a rămas? Aş întreba pe domnul autor să ne spună: 

care sunt acele superstiţii? O fac aceasta chiar în favorul d-lor învăţători pe care îi obligă 

planul din chestiune pentru că sunt convins că nici dumnealor nu cunosc toate superstiţiile 

poporului ce s-ar putea vindeca prin fizică, ceea ce pentru uniformitate este de lipsă. Unii, 

poate, cunosc unele superstiţii, alţii altele, iar alţii poate nu cunosc nimic. Aceste, deci, ar 

trebui specificate. După mine, însă, acest pasaj ar trebui să rămână de tot afară. Dacă fizica se 

propune explicând toate fenomenele macro- şi microcosmice şi reflectând la cauzele tuturor 

fenomenelor, atât fizice, cât şi chimice, fireşte cu consideraţie la capacitatea şcolarilor – 

atunci superstiţiile şi dezrădăcinarea lor se subînțelege şi se întâmplă de sine. 
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Nu înţeleg pentru ce nu se aminteşte aici nimic despre folosul vieţii practice ce 

trebuie să-l aducă studiul fizicii. Eu sunt de părere că nicio prelegere, nici un fenomen fizic 

sau chimic, nicio lege să nu se explice fără a reflecta şi la foloasele ce le trage sau le poate 

trage poporul în viaţă. 

Venind la specificarea materiei, observ că până la cele două clase ultime nu am de a 

zice nimic, pentru că până aici fizica are să se propună, ca şi istoria naturală, numai în orele 

propunerii intuitive, folosindu-se de lecturariu şi de aparatele de experimentare. Materialul ce 

se specifică pentru desp. V şi VI nu mă mulţumeşte, este prea puţin. Nu mă mulţumeşte însă 

cu deosebire pentru că chimia este ignorată cu totul. 

Este trist că la noi nici în pătrariul ultim al secolului XIX nu se preţuieşte la nimic 

acest obiect de atâata importanţă, ce e mai dureros, am auzit chiar oameni ce le place a se 

numi de şcoală, pedagogi, exprimându-se contra introducerii chimiei, atât în şcolile poporale, 

cât şi în gimnaziile inferioare, este dureroasă împrejurarea căci la noi merge conservatorismul 

cel ruginit până a necunoaşte şi a ignora cel mai momentuos studiu pentru viaţa practică şi 

pentru cele mai însemnate ramuri prin care se poate şi se aştepta ridicarea poporului nostru. 

Cunoaşterea chimiei, chiar aşa este de trebuincioasă la maşinist, ca şi la negustor, la agronom, 

ca şi la viticultor, la brânzar, ca şi la oricare industriaş. Însemnătatea ce o are fizica şi istoria 

naturală pentru viaţa economică şi industrială, chiar acea însemnătate o are şi chimia şi de 

aceea aş pretinde ca şi în şcolile primare să se propună cel puţin un semestru câte două ore la 

săptămână şi anume aş dori a se propune elementele, atât din chimia organică, cât şi din acea 

anorganică, cu deosebită reflexie la trebuinţele vieţii de toate zilele. Altcum unele fenomene 

chimice se pot propune chiar în clasele cele dintâi în paralel cu fizica şi istoria naturală, adică 

sub învăţământul intuitiv, folosindu-se lecturariul şi experimente chimice. Prin aceasta va 

deveni mai uşoară instrucţiunea din chimie, când se va trata de sine
1
. 

 

(va urma) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Şcoala Română, Sibiu, Anul II, 1877, nr. 51, pp. 401-403. 
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GEORGE UZA* 
 

În  memoria fiului meu 
Dan Alexandru Uza 

„Amintirea  e  singurul rai  din  care  nu putem fi izgoniţi” 

(Richter) 

ARGUMENT 
 

M-am hotărât să scriu această carte din două motive: să las nepotului meu o imagine 

a originii sale şi să imortalizez fapte şi evenimente petrecute de-a lungul vieţii mele, pe care 

puţini le ştiu şi care nu sunt consemnate  nicăieri. 

Consider că rândurile mele sunt un mesaj transmis generaţiilor prezente şi viitoare 

din satul meu natal şi din clinicile din Cluj-Napoca începând din anul 1950 şi până în 

prezent, Cunoscând fapte şi evenimente petrecute timp de aproape 60 de ani, cititorul are 

în faţă un crâmpei din istoria satului meu şi a instituţiei în care am lucrat. Cine nu cunoaşte 

istoria satului său natal şi a şcolii care l-a format, care fac parte integrantă din istoria 

neamului nostru nu poate înţelege nici prezentul. 

Viaţa mea, care interesează mai mult familia şi prietenii, am legat-o de evenimentele 

şi oamenii timpului prin care am trecut, astfel încât oricine îşi poate face o imagine a 

societăţii de    atunci. 

Am scris în timpul activităţii mele zeci de articole ştiinţifice în limba română şi în 

limbi străine şi am continuat această muncă şi după pensionare, dar acestea îşi pierd treptat 

din valoare odată cu trecerea timpului. întâmplările din trecutul mai mult sau mai puţin 

îndepărtat, experienţa vieţii unor oameni mai simpli sau mai puţin educaţi adeseori nu 

sunt alterate de timp; ele rămân actuale în orice moment. Am scos în evidenţă 

personalitatea conducătorilor Clinicii Medicale I din Cluj-Napoca care au contribuit la  

dezvoltarea   şcolii medicale clujene creată de profesorul Iuliu  Haţieganu. 

Aproape jumătate din volumul prezentat este consacrat călătoriilor mele în 

străinătate, la diferite congrese medicale la care am fost invitat, începând cu Franţa şi 

terminând cu Japonia. N-am abuzat de informaţiile ştiinţifice culese cu aceste ocazii, ci am 

pus accentul pe partea turistică a călătoriilor, mult mai gustată de marele public decât 

rezultatele cercetărilor ştiinţifice. Am descris oraşele, palatele, vestigiile istorice etc., aşa cum 

le vede un om cu cultură umanistă, universitară, şi nu cu ochii unui specialist în domeniul  

artelor. 

 

* Începând cu acest număr publicăm din lucrarea Amintiri, amintiri…, apărută în Cluj-Napoca, 

Editura Napoca Star, 2001. Mulţumim pe această cale nepotului autorului, Dan-George Uza, care şi-a dat 

acordul pentru publicare.  
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PARTEA I 

BUNICII, PĂRINŢII, FRAŢII 
 

Îmi aduc aminte foarte bine de bunicii  mei, partea bărbătească. Pe bunicul meu 

din partea tatei îl chema George, nume cu care am fost botezat şi eu, probabil ca un 

respect faţă de el. Deşi aveam  4 -5 ani la decesul lui, amintirea lui îmi persistă în memorie. 

Parcă-1 văd, bătrân, mereu zâmbitor, cu o pipă lungă din care trăgea din când în când.  

Mi-1 amintesc în haine negre, vânzând în prăvălia proprie. Rar umbla cu cârjă. În 

buzunarul vestei avea un ceas de aur cu capac, legat de vestă cu un lănţişor de aur. Ne 

iubea foarte mult, atât pe mine, cât şi pe sora mea. Îi făcea o deosebită plăcere să meargă 

cu noi la pescuit. Bunicul a fost căsătorit de două ori. Prima soţie a fost germancă şi o 

chema Iozefina Anders, născută la Tărpiu, lângă Bistriţa. Tata îmi spunea că s-au căsătorit 

la biserica evanghelică din Iad (Livezile, s.n.). Strămoşii ei au venit în Ardeal din Posen, 

după afirmaţia tatălui meu. 

A doua căsătorie a încheiat-o cu o doamnă, maghiară, din Rodna cu numele 

Kovacs Terezia. Ea m-a crescut pe mine şi pe sora mea până aproape de vârsta şcolară. 

Deşi nu ne era  bunică adevărată, s-a purtat cu noi ca cea mai bună mamă. Ne iubea 

foarte mult. Parcă o aud şi azi zicând: „Georgică, ia-ţi iberţigerul pentru că-i frig”. Era 

neîntrecută în prepararea prăjiturilor. Multe intelectuale din sat veneau la ea să le înveţe 

să facă cutare sau cutare prăjitură. Foarte simpatică, spunea: „Eu, fătu meu, nu ştiu  să-ţi 

spun  cum  se  face, dar stai şi te uită şi ai să înveţi”. Îmi amintesc că lua un medicament 

numit Urodonal. 

Învăţătorul Astaluş Alexandru, consătean, recent decedat la Bistriţa, mi-a relatat o 

discuţie pe care a avut-o cu bunicul meu, George Uza. Învăţătorul era un om cu mult umor şi 

era un povestitor neîntrecut. El îmi spunea că bătrânul lua în derâdere felul cum se purta 

primul război mondial: „Ăsta nu-i război; eu am luptat la Konigrez şi la Custoza. Puneam 

praf de puşcă în tigăiţă, îl aprindeam şi trăgeam un foc, apoi iarăşi cumpăram un chiflu de la 

markotanyos (un fel de comercianţi ambulanţi ce însoţeau trupele) şi aşa mai departe se  

repetau lucrurile  prin anii  1866”. 

Din prima căsătorie bunicul a avut doi copii:  pe  Iosif,  tatăl meu, şi pe Alexandru, 

care a decedat de tuberculoză pulmonară, când   era în clasa a VIII-a d e liceu. Tatăl meu 

îmi spunea că era un elev „pur eminent” . În acea vreme tuberculoza a secerat mulţi 

tineri întrucât nu exista un tratament eficace. 

Bunica mea vitregă avea o  nepoată în Ungaria, la Nyretshâza, cu numele de 

Vilma. Nu-mi amintesc prea mult despre ea, mai ales că era destul de rece cu noi, copiii. 

Mama mea îmi spunea că bunica i-a dat bijuterii, printre care „un lanţ de aur până la 

pământ”. În ultima vară în care a fost la noi eu aveam 4-5 ani şi tata a fost nevoit să o 

ducă la gară în Ilva Mică deoarece, în timpul unei furtuni, a fost ruptă linia ferată dintre 

Sângeorz şi Ilva Mică. Au călătorit la Ilva cu căruţa evreului şi vecinului nostru David 

(zis Duvad). Vilma a avut doi copii, care însă nu au luat niciodată legătura cu noi. 

Bunicul meu dinspre mamă, numit badea Alexa a Albului (numele de familie era 

Joja), a avut şase copii: trei băieţi şi trei fete. Mama  lor a murit prea devreme şi a lăsat 

copiii mici în grija tatălui.  Nici unul nu este în viaţă. Ultima care a decedat a fost mama 

mea. Bărbaţii: Pintilie, Vasile şi Macedon, nu au avut copii, decât Pintilie unul, din flori. 

Acesta trăieşte şi astăzi şi are în jur de 70 de ani. A  fost căsătorit de  două  ori  şi  tot  de  

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
43 

 

Pisanii Sângeorzene Mai 2017 

AMINTIRI, AMINTIRI… 

atâtea ori a divorţat. Pe Emil tot satul l-a îndrăgit pentru glumele sale şi, mai  ales, pentru 

strigăturile  ce le făcea spontan la nunţi. Îmi amintesc că unei bune prietene a noastre 

când a fost naşă i-a strigat: „Nănăşucă ca o zână”. De aici încolo, versul n-a încântat-o 

pe naşă ca prima parte: „... ca măta bătrână”. S-ar putea scrie o  carte întreagă cu 

versurile făcute de el la nunţi. Tatăl său, Pintilie, era mare prieten cu evreii din sat şi 

învăţase evreieşte. Făcea cu ei mici afaceri. Îmi spunea că evreii sunt foarte cinstiţi în 

afaceri, fapt confirmat şi de socrul meu. El spunea că evreii se împacă foarte bine cu 

românii şi lozinca lor era „Pământul la voi şi banii la noi”. El a avut o casă construită pe 

locul unde astăzi este hotelul „Hebe”. Casa nu era mare, avea trei camere. Soţia lui a 

primit-o de la dr. Monda la care ea a servit mulţi ani. Un alt frate al mamei, Macedon,   

s-a căsătorit cu o femeie mai în vârstă decât el, probabil pentru avere. De la el am 

moştenit o casă pe care, la rândul meu, am vândut-o la un preţ destul de mic lui Leonida 

Chinteoan, nepot al unchiului meu Iustin Sohorca. Ca şi fratele lui, era vesel şi glumeţ. 

Ştia multe „şpanţuri”, cum spunea el.  Al treilea frate al mamei, Vasile, a rămas în casa 

părintească. A făcut frontul de răsărit şi a fost prizonier la ruşi. Când a venit acasă, lucru pe 

care nu-1 mai spera nimeni, era cu o barbă neagră până la brâu. A decedat după 3-4 ani cu 

o afecţiune ce nu a fost precizată de medicii din sat. Are o fată, Ioana, măritată în satul 

nostru. Mama a avut, aşa cum am spus, două surori: Cătălina şi Lucreţia. Mătuşa Cătălina 

s-a căsătorit cu învăţătorul Iustin Sohorca, fiul preotului Silviu Sohorca. Mătuşa Lucreţia a 

fost moaşă de meserie. Are o singură fată, Maria Joja, după căsătorie Benea, profesoară de 

muzică la Satu Mare. În prezent este pensionară. Ea are doi copii, Lucian şi Irina, primul 

inginer la Cluj, iar sora lui profesoară de limba engleză la Satu Mare. Badea Alexa a fost 

ţăran sărac. A avut puţin pământ. Îşi întreţinea familia mai mult din ceea ce câştiga în 

timpul verii, fiind ani de-a rândul baci în munţii sângeorzenilor. Mama a moştenit de la 

tatăl ei un pământ pe Poduri. Aici nu se făcea nimic, erau numai arini pe el. Când veneam 

de pe Cormaia de la pescuit, regretatul Ion Lupoaie, prietenul copiilor, spunea râzând că 

aici nu creşte decât ciocolată şi cornişor, fapt ce ne distra pe noi copiii. Ţăranul care a 

cumpărat de la mama acest pământ l-a arat şi cultivat cu cartofi. Verişoara mea de la Satu 

Mare mi-a spus că bătrânul Alexa a mai avut un pământ foarte mare pe Valea Vinului (pe 

Cormaia), pe care făcea în fiecare vară 25 care de fân. Nu ştiu cum acest pământ a ajuns în 

mâinile evreului Simon Herşcu, care l-a vândut înainte de a pleca în Israel.  

În rândurile următoare aş vrea să mă ocup de părinţii mei adevăraţi şi de părinţii 

adoptivi. Tatăl meu a făcut şcoala primară în Sângeorz-Băi. De multe ori îmi povestea de 

învăţătorul Marcu, om foarte aspru. „Ochii de cui”, spunea când dorea să fie linişte şi atenţie, 

Şi eu îmi amintesc de el ca director al Băncii „Izvorul” din Sângeorz-Băi. Banca avea 

sediul în strada Republicii, în casa lui Şirlincan. După ce tata a terminat patru clase la 

Şcoala primară din sat, părinţii lui   l-au înscris la Şcoala Populară din Bistriţa. Aici a fost 

coleg de clasă cu scriitorul Liviu Rebreanu. Soţia şi fiica scriitorului veneau aproape în 

fiecare vară la Sângeorz şi ne vizitau zilnic. Eu am donat Muzeului „Liviu Rebreanu” din 

Maieru o cruce, proprietatea acestor două doamne, împreună cu scrisorile adresate 

familiei noastre şi unchiului meu Iustin Sohorca de către soţia şi fiica lui Liviu Rebreanu. 

Tata îşi amintea că la Bistriţa a fost găzduit la o familie de saşi, probabil cunoştinţe ale  

mamei lui.  Când ne vedea pe noi, copiii lui, că făceam mofturi la masă, ne povestea cum 

era el tratat la saşi. În fiecare zi la ora mesei se aşezau toţi, fiecare la locul lui, gazda scotea 

pâinea coaptă în cuptor, îşi tăia o bucată, apoi o dădea la următorul şi fiecare îşi tăia 

pâinea dorită. Ultimul o preda gazdei. Se mânca fără cârteli, tot ce se punea la  masă. 

Altădată, dacă  refuzam   un   fel   sau   altul, ne   spunea „la   Decica”, care   era   patronul  
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restaurantului „Hebe”. După ce tata a terminat patru clase la Bistriţa, s-a angajat calfă în 

prăvălii de fier, mai întâi la Cluj, apoi la Budapesta. Din tinereţe i-a plăcut teatrul şi 

muzica. Îmi povestea că a auzit la Opera din Budapesta pe Beneamino Gigli. L-a 

impresionat „Tragedia Omului” de Madach şi-mi povestea cu multă patimă scene din piesă. 

El a avut un coleg de prăvălie cu numele Szekelyhidi, care  a făcut o mare carieră cu vocea 

lui de bas. A cântat în toată Europa şi apoi în America. Eu l-am căutat la Budapesta, cu 

ocazia unui congres medical la care am participat, dar nu l-am găsit, Tata, fiind un om 

robust, a făcut la Budapesta lupte greco-romane şi s-a înscris să plece în America, dar 

începutul primului război mondial l-a împiedicat să părăsească Ungaria. Din tinereţe şi-a 

format o anumită concepţie despre muncă. El vedea viitorul şi bunăstarea într-o meserie. 

Mama mea, ce provenea dintr-o familie de ţărani crescută de familia Sohorca - cumnatul ei 

-, vedea viitorul şi prestigiul omului în intelectual, în cel ce scrie la birou. Odată, când tata   

i-a spus: „Ce domn era eu să mă fac!”, mama l-a întrebat „Ce domn?”. Tata i-a răspuns 

foarte sigur pe convingerea lui: „Misarăş!”. Mama şi noi copiii am râs pentru că şi noi vedeam 

în „domn” pe omul care scrie la birou şi dă ordine.  Cine a  avut dreptate, judecaţi şi  

dumneavoastră. 

Tatăl meu a luptat în primul război mondial în armata austro-ungară, pe 

frontul din Rusia. întâmplările din război ni le povestea cu multă pasiune. Mama chiar se 

revolta zicând: „Bagi copiii în toate boalele,  termină cu  poveştile”. 

Tata a moştenit o prăvălie în sat, din care-şi întreţinea familia. Trebuie să spun, cu 

părere de rău, că tata nu era făcut pentru comerţ. Lui îi plăceau mult poveştile, politica şi uita 

de clienţi, motive care au dus la faliment. Nici mama nu-1 putea ajuta. Adeseori erau certuri 

între ei pentru atitudinea tatei. Progresiv, a crescut datoria către  stat, întrucât nu era în stare 

să plătească impozitele foarte mari. Perceptorii au intrat de mai multe ori în casa noastră şi 

au sechestrat lucruri. Îmi aduc aminte cu groază de atmosfera din familie când erau scoase 

din casă mobile, ceas de perete etc., de către „jăcutări”. Noi, copiii, plângeam şi-l rugam pe 

tata să nu lase să ne scoată lucrurile din casă. Când banii s-au devalorizat, după al doilea 

război mondial, unchiul meu Iustin Sohorca a putut plăti datoria tatei şi ne-a salvat casa. 

Tata a reluat comerţul în timp ce puterile Axei au dat Ardealul de Nord Ungariei. De data 

aceasta n-a falimentat, ci a fost obligat să închidă prăvălia din alte motive. În prăvălie se 

vindeau, cu cartela, zahăr, făina etc. Îmi amintesc că tatăl meu era necăjit că trebuie să 

servească cu zahăr, ouă etc., pe şeful administraţiei financiare, bineînţeles pe gratis. 

Pentru ca şefii să nu primească direct „ciubucul”, îl luau şoferii. Într-o bună zi, când am 

venit acasă de la scăldat, am găsit crâşma şi prăvălia închise, deşi era în jur de ora 16. Am 

intrat în casă şi am găsit-o pe mama plângând, spunându-mi că au venit finanţii şi, fără 

explicaţii, le-au închis  afacerea.  Ulterior am  aflat motivul acţiunii. 

După terminarea liceului, în 1944, m-am înscris la Teologia greco-catolică, să 

devin preot. Am dat examen de admitere pentru  a nu fi dus pe front. Toată lumea vedea că 

frontul se  apropie  tot mai mult de graniţele României şi că nemţii vor pierde războiul. 

Autorităţile din comună, în special notarul, după câte am aflat, au reclamat faptul la 

conducerea judeţului şi măsurile de represiune nu au întârziat. Norocul meu a fost că în 

câteva luni totul s-a  dărâmat şi am putut urma şcoala pe care  am  dorit-o. 

De multe ori, duminica dimineaţa, tata ne conducea pe noi, copiii, la marginea 

satului, pe Pleşă, la un izvor numit „Ciurloi”. în drum spre izvor tata se abătea pentru câteva 

minute pe la călugărul Salvan, zis „Bâznog”, cu care schimba câteva idei, mai mult din 

curiozitate. Bietul călugăr a fost maltratat într-o bună zi de trei tineri din sat, nu ştiu din ce 

motive. El i-a blestemat şi, cum se spune la  noi,  nu s-a  ales  nimic   din   ei. Unul   din   fiii  
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călugărului a ajuns un valoros profesor de limba latină şi greacă. Recent, el a editat, împreună 

cu prof. Pascu de  la Cluj,  „Istoria Transilvaniei”. 

După război, tata nu s-a mai ocupat de comerţ; a intrat magazioner la cariera de 

piatră din sat, apoi a lucrat la construcţia liniei  ferate Ilva Mică - Vatra Dornei,  de  unde s-a 

pensionat. 

În ultimii ani ai vieţii a fost foarte deprimat din cauza  mizeriei. L-a mai înviorat 

intrarea mea la facultate, apoi obţinerea titlului de medic, deşi material nu puteam să-i ajut 

prea mult, pentru că viaţa era foarte scumpă la Cluj şi, pe de altă parte, mă căsătorisem cu o 

studentă, din anul IV de medicină, Elena Voicu. Mai târziu, cu ajutorul meu, sora mea a intrat 

vânzătoare la cooperativă şi apoi casieră la farmacie, şi  cu leafa ei se  mai cârpeau. 

Tatăl meu s-a căsătorit destul de târziu, după 40 de ani, cu fata  lui badea Alexa a 

Albului, ţăran din Sângeorz-Băi. Mama mea era o femeie foarte frumoasă şi cânta minunat. 

Îmi aduc aminte de cântecul atunci la modă: „în lumea aceasta mare, vaporul Titanic a 

plecat în prima cursă şi n-a mai venit” etc., cântec învăţat la şcoală. Păstrez o fotografie a 

mamei îmbrăcată ţărancă, cu mărgele la gât-piatră de Murano, cum era moda vremii, Au 

avut trei copii: subsemnatul, sora - Olimpia, şi fratele - Iustin. Prin căsătorie, mama a venit 

într-o familie de comercianţi cu vechi tradiţii intelectuale. Aşa cum am arătat, tata era un om 

destul de cult, umblat în lume, care cunoştea de la mama lui limba germană. În casă erau 

lucruri de valoare: tacâmuri, veselă, mobilă etc. Îmi amintesc că în bucătărie erau, într-un 

sertar, nenumărate tacâmuri de argint. Mama mea, neobişnuită cu aşa ceva, 

necunoscând valoarea lor, le dădea împrumut la nunţi, de unde puţine se mai întorceau 

acasă. Mama rămânea cu laudele: „femeie bună ca doamna Savetuca nu este în sat”. Mama 

era obişnuită, ca în orice gospodărie ţărănească, să crească un porc şi câteva găini. Păstrez 

de la bunicii mei şi astăzi, aş putea spune cu sfinţenie, două ceşti şi trei farfurioare dintr-un 

serviciu de cafea, un suport pentru lumânări din porţelan şi două căni pentru servit cafea cu 

lapte. 

Sora mea, Olimpia, a făcut, până în 1940, două clase la gimnaziul din Năsăud, apoi 

a întrerupt. După ocuparea Ardealului de Nord gimnaziul s-a desfiinţat şi posibilităţi de a 

merge mai departe nu erau. Sora mea a trăit în casa părintească împreună cu tata şi cu 

mama. După ce ei au decedat, s-a mutat în casa unchilor noştri, care era nelocuită. Olimpia a 

fost o fată bună, cinstită, meticuloasă, şi a învăţat bine la şcolile pe care le-a frecventat, dar  

n-a avut noroc. Războiul, boala, lipsa propriei familii au măcinat-o zi de zi. Eu eram student, 

apoi medic tânăr; n-am putut-o ajuta decât foarte puţin. Eram plecat la Paris cu o bursă când 

s-a descoperit boala ei, cu puţine şanse de supravieţuire. Soţia mea a dus-o la Cluj, a 

internat-o în spital şi a operat-o. După 11 ani a făcut metastază osoasă. A suferit enorm. 

Avea dureri mari încât îşi smulgea părul din cap din cauza acestora, ele neameliorându-se 

decât cu morfină.  Am angajat o  femeie  care a îngrijit-o zi de zi, iar eu mergeam la ea în 

fiecare sâmbătă. A murit la vârsta de 57 de ani. 

Fratele meu, Iustin, elev în şcoala primară din sat, avea 12 ani când a murit brusc, la 

Spitalul din Bistriţa, din cauza unei apendicite acute. Eu eram student în anul I Ia Facultatea 

de Medicină din Cluj. A murit pe neaşteptate, în timpul nopţii. Nici astăzi nu-mi dau seama 

care a fost cauza morţii: embolie sau altă complicaţie cardio-vasculară. Nu mi-au făcut 

impresie bună medicii care l-au operat. în vremea aceea nu apăruseră antibioticele. Mama 

mea a venit şi l-a adus acasă cu căruţa vecinului David. Mă cutremur gândindu-mă la drumul 

pe care i-a făcut mama, o noapte întreagă, de la Bistriţa la Sângeorz, cu copilul ei mort lângă 

ea, în căruţă. La amândoi fraţii şi la părinţii mei le-am ridicat cruci frumoase, în cimitirul 

bisericii şi pe Tabără. 
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Părinţii şi unchii mei au fost oameni foarte religioşi şi în această atmosferă am fost 

crescuţi şi noi. Mama, cât era de mică şi slabă în ultimii ani, ţinea posturile. La Paşti nu 

mânca nimic din Joia Mare până duminica dimineaţa. După Revoluţia din 1989, când cultul 

greco-catolic a intrat în legalitate, am revenit la biserica în care am fost botezat, nu mi-am 

părăsit credinţa moştenită de la părinţi. Nu este cazul să înşir motivele ce m-au determinat să 

fac acest pas, ele fiind binecunoscute. Ceea ce doresc să arăt este că nici în satul nostru 

vechea biserică construită de greco-catolici n-a fost retrocedată acestora, pe motivul că, în 

prezent, majoritatea populaţiei este ortodoxă. Atunci o mână de oameni din actualul oraş 

au luat hotărârea de a construi o nouă biserică, pentru greco-catolici. Fiecare a contribuit cu 

ce a putut. Unii cu muncă gratuită, alţii cu bani, alimente, etc.  Acest sprijin a  fost  acordat 

nu  numai  de credincioşii uniţi, ci şi de către o parte din ortodocşi. Totuşi, singuri nu puteam 

construi această frumoasă biserică dacă nu primeam ajutoare, în valută, din Germania şi 

SUA, din partea unor societăţi ce sprijină construcţia de biserici catolice şi din partea unor 

cetăţeni stabiliţi în străinătate,  cum este  doamna Morariu de la  Chicago. 

Casa părintească am vândut-o, împreună cu sora mea, unui văr de-al nostru, Emil 

Bilţ, copil din flori al fratelui mamei mele, Pintilie. Emil a donat-o sorei lui care are 6 copii, 

Noi am vândut casa mai mult siliţi, întrucât legea de atunci, sub regimul comunist, nu permitea 

să deţii mai mult de o casă, A urmat o perioadă de devalorizare a leului, aşa că am dat casa 

acestor copii săraci, la un preţ derizoriu. Pot să consider că am făcut mai mult o donaţie. 

Făcând acest bine, poate  Dumnezeu mă va ajuta în altă  parte. 

În curtea casei părinteşti a mai existat o casă din lemn, compusă din două camere şi 

un hol (tindă). În această casă a locuit tata după ce s-a căsătorit. Aici m-am născut eu şi sora 

mea. Nu ştiu de ce pragul unei camere era foarte înalt, încât noi, copiii, de-abia îl treceam. 

Părinţii mei s-au mutat în casa mare după ce au murit părinţii lui. În casa mare ne-a crescut 

bunica noastră vitregă. Mai târziu părinţii mei au vândut casa mică, mai mult magazie şi 

cuibar de găini. 

Aşa cum am spus, tatăl meu nu avea mijloacele necesare să mă întreţină în liceu. 

Aceasta au făcut-o în cea mai mare parte  unchii mei, Iustin şi Cătălina Sohorca, sora mamei 

mele. Ei n-au avut copii şi ne-au îndrăgit pe noi, copiii Savetei. Mătuşa m-a iubit foarte mult; 

visa să mă fac medic, iar visul ei s-a împlinit. Eu eram speranţa lor pentru viitor şi nu s-au 

înşelat. Unchiul meu a fost un adevărat intelectual al satului. Ani de zile a fost directorul 

şcolii primare, al Căminului Cultural şi al Staţiunii Balneare. La şcoala a organizat un 

frumos muzeu folosit de învăţători la predarea zoologiei. A adus la şcoală un aparat de 

filmat şi a prezentat filmele vremii şi din istoria neamului nostru. Curentul electric pentru 

aparatul de filmat era furnizat de un dinam la care învârteau spectatorii pe rând. Din această 

cauză imaginile nu erau foarte clare. Iustin Sohorca a înfiinţat în sat corul bisericesc şi al 

Căminului Cultural, la care cânta şi tatăl meu.  Ca director al Căminului Cultural, a depus 

permanent eforturi pentru ridicarea  nivelului  de  cultură  al ţăranilor.  În fiecare  duminică şi 

în sărbători ţinea conferinţe cu subiecte variate: istorice, agricole, etc.  El s-a încadrat în 

viaţa satului. Iustin Sohorca avea o cultură muzicală remarcabilă. El a pus pe portative 

cântecele auzite la nunţi, boteze, şezători etc., tipărite în mare parte în monografia sa 

„Povestea comunei Sângeorz-Băi. Datini şi obiceiuri din Sângeorz-Băi”. Un capitol din 

lucrare a fost prezentat de părintele Clemente Plăianu într-o şedinţă a Cercului 

Năsăudenilor şi Bistriţenilor, ce a avut loc la Arhivele Statului din Cluj-Napoca. Originalele, 

scrise de mâna lui Iustin Sohorca, le-am depus la Arhiva Judeţeană din Bistriţa. O parte din 

exemplarele xeroxate au  fost   donate   Bibliotecii   Academiei   din   Bucureşti, Bibliotecii  
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Universitare din Cluj-Napoca, Bibliotecii Academiei din Năsăud, Şcolii primare din 

Sângeorz-Băi, Bibliotecii staţiunii balneare din Sângeorz-Băi,  etc. 

Învăţătorul Iustin Sohorca a avut şi o bibliotecă frumoasă. Multe din cărţile sale 

le-a împrumutat şi o mare parte n-au mai fost restituite. Altele, pur şi simplu au fost 

furate. El a avut istoria lui Xenopol, multe exemplare din revista „Fundaţiilor Regale”, 

revista „Arhiva Someşană” şi altele. Astăzi satele duc lipsa unor asemenea intelectuali în 

multe părţi din ţară. Este o mare cinste pentru satele unde se păstrează tradiţia culturalizării 

ţărănimii de la sate, cum este satul nostru vecin, Maieru. Aici, inimosul şi harnicul profesor 

Sever Ursa continuă să îmbogăţească zestrea folclorică a satului, lăsată de înaintaşii lui, 

învăţătorul Barna, scriitorul Iustin Ilieş şi alţii. Profesorul Sever Ursa a reluat publicarea 

revistei „Cuibul Visurilor” a lui Liviu Rebreanu. 

Mătuşa mea, Cătălina Sohorca, era o femeie frumoasă şi foarte bună gospodină. Îi 

plăcea să spună adevărul în faţă, oricui. Un cumnat al ei a botezat-o „Căpitanul”. Nu făcea 

nimeni supe de salată şi de fasole cum făcea ea. Şi astăzi nepotul meu, inginerul Benea 

Lucian, mă întreabă dacă nu ştiu face supe ca mătuşa Cătălina. Ea  a obţinut un premiu la o 

expoziţie pe ţară, pentru un covor ţesut de ea. Familia Sohorca a avut şi perioade mai grele, 

mai ales după pensionare, când eu le-am trimis, din micul meu venit, bani, alimente şi tot ce 

le lipsea. Când mi-am cumpărat maşină, mergeam în fiecare sâmbătă la ei împreună cu soţia 

şi cu fiul meu. Erau fericiţi numai să ne vadă. Au trăit amândoi aproape 90 de ani. 

Cât timp au trăit bătrânii ne bucuram împreună de concediul de vară. Stăteam în 

curte, în faţa bucătăriei de vară şi povesteam despre viaţa noastră de la Cluj, despre trecutul 

oamenilor din sat, etc. Mătuşa stătea pe un scaun în care putea fixa cujăica şi torcea lâna din 

care ne făcea ciorapi pentru iarnă. Unceşu stătea de obicei pe un scăunaş, totdeauna cu 

cravata la gât, proaspăt bărbierit, fapt ce pe soţia mea o impresiona şi era un prilej să-mi facă 

mie observaţie: „Vezi unceşu e un om bătrân şi se bărbiereşte aproape zilnic”. Adeseori 

veneau şi mama şi tata la poveşti,  Mama venea de  obicei mai rău îmbrăcată  şi mătuşa îi 

făcea observaţie, întrucât nu putea suporta acest lucru, ea fiind o femeie foarte ordonată. 

Mama era mai nepăsătoare şi zicea că ea „nu aruncă banii pe râze”, adică pe haine. Fiul 

nostru, Dănuţ, avea 5-6 ani pe  atunci. 

În timpul verii a locuit la ei, în ultimii ani ai vieţii lor, episcopul Valerian al Oradiei. 

Cu plata chiriei oferită de acesta îşi cumpărau lemne pentru iarnă. Episcopul venea cu două 

maşini. Şoferul, preot, locuia peste drum, la familia Şorobetea, unde locuia şi o învăţătoare 

din sat, domnişoara Livia. Până la urmă s-au plăcut şi s-au căsătorit. Locuiesc în prezent în 

Oradea, unde soţul ei este paroh la o biserică. Episcopul făcea în unele duminici slujba în 

biserica satului, dar numai după ce  primea aprobarea telefonică a  episcopului de la  Cluj. 

În ultimii 3-4 ani au venit în timpul verii la noi, la Sângeorz, prietenii şi rudele 

noastre din Bucureşti, familia inginer Foiaş cu soţia sa, Marta, şi cu nepoţii lor, Raluca şi 

Bebe, în vârstă de 10 şi 11 ani.  Ei erau aduşi cu maşina de părinţii lor, Nelu şi Roxana, o fată 

deosebit de frumoasă. Trebuie să recunosc că, în tot acest timp, soţia mea se odihnea, 

întrucât Marta făcea totul. Acum trei ani, Nelu şi Roxana au botezat pe fiica vecinei  noastre,  

dându-i  numele Ana-Maria, 

Nu toată lumea din sat îmi este prietenă. Nu pot să spun că am duşmani, poate unii 

sunt invidioşi pentru unele succese ale mele. Plutarh spunea că omul trebuie să aibă şi 

prieteni şi duşmani. Duşmanii te  obligă,  spunând  adevărul care doare. 

 

(Va urma) 

 

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
48 

 

Pisanii Sângeorzene Mai 2017 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
49 

 

Pisanii Sângeorzene Mai 2017 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

TRADIŢII 
https://biblioteca-digitala.ro



 

 
50 

 

Pisanii Sângeorzene Mai 2017 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
51 

 

Pisanii Sângeorzene Mai 2017 

STĂROSTITUL 
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VASILE REBREAN* 

 

Ştim cu toţii că nunţile ţărăneşti pe la sate sunt cercetate de mulţime de popor, mai 

ales cu ocaziunea cununiei când în biserică buiesc tineri şi bătrâni de toată sama. 

După săvârşirea actului cununiei cei nechemaţi se departă la ale lor, pe când nuntaşii 

(cei invitaţi la libov) însoţesc mirii mai departe spre locaşul miresei, numită şi împărăteasă. 

Cam la o puşcătură de loc de la casa miresei stau toţi pe loc trimiţând înainte în numele lor 

numai doi inşi numiţi colăcari ca să se roage de sălaş (cvartir). În timpul acesta, la mireasă în 

curte, s-au aşezat pe un scaun o flaşcă de vinars, un păhar, un blid cu găluşte (curechiu 

umplut), o furcuţă şi un cuțit (sunt două numite şi „fala unui copil”, fiindcă mai pe urmă se 

prezintă unui copil pe o zi de cosit).  

Colăcarii, ajunşi în curte, sunt întâmpinaţi de starostele (solul) miresei căruia îi dau 

bineţe zicând: „Bună sara om de omenie!”. 

- Sănătate bună d-voastră, da ce păcate vă poartă pe aici? 

- suntem – jupâne staroste – nişte călători de pe drum şi ne-o apucat noaptea pe aici 

şi văzând numai la d-voastră lumină ne-am băgat aici să ne rugăm de sălaş peste noapte. 

- Bucuros, dragii mei, de cumva aţi fi oameni buni şi de omenie, să nu faceți ceva 

ruşine şi nouă şi la urmă şi d-voastră. 

- Nu, dragul nostru om de omenie, suntem oameni buni şi de omenie, fără apucându-

ne noaptea, caută să ne rugăm de sălaş peste noapte. 

După acestea, starostele le dă câte un păhar de vinars şi, schimbând colacii, feciorii 

merg îndărăpt la nuntaşii lor. 

Aici îi întâmpină starostele mirelui cu cuvintele: 

- Ce valos (rezultat) ne aduceţi de la mireasă? 

- Bun valos, toţi se văd oameni buni şi de omenie că putem face ce vrem cu dânşii. 

După acestea, pornește toată nunta spre casa miresei. La poartă, însă, se opresc iarăşi 

cu toţii şi intră numai starostele mirelui apropiindu-se încet de scaunul descris mai sus, lângă 

care stă starostele miresei. Starostele mirelui dă bineţe, zicând: 

- Bună sara om de omenie! 

- Sănătate bună om de omenie! 

În timpul schimbării vorbelor de sus, ies din casă două muieri aducând un blid de 

grâu, iar cealaltă o cofă cu apă şi un struţ de busuioc. 

După ce au sosit şi acestea aproape de scaun, muzicanţii încep a zice o „învârtitură”. 

Cât cugeţi, muierile cele două sunt înconjurate de naşii mari, colăcarii şi alţi tineri începând 

cu toţii a juca. 

Când joacă mai bine, toţi îşi ridică poala sumanelor, iar femeia cu grâul aruncă 

fiecărui grâu în poală, pe când cealaltă îi stropeşte de trei ori cu apă şi busuioc. 

După ce s-au întâmplat aceasta, încetând de a mai juca, starostii încep a discuta 

astfel: 

* Ungaria, Cluj, Anul I, 1892, nr. 6, pp. 245-248 (Credem că autorul este tatăl scriitorului Liviu 

Rebreanu). 
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- Bună sara şi bună vremea! 

- Sănătate bună d-voastră! Da ce umblaţi, ce căutaţi pe aici? 

- Noi suntem nişte drumari şi ne-am rugat prin doi tineri să ne daţi sălaş peste 

noapte. 

- Bucuroşi v-am da sălaş dragii mei, dară noi avem aici veselie şi nu putem şti de 

acei feciori calăi cum ne-am putut înşela cu băutura, ba în urmă ne-au furat şi un colac şi au 

fugit cu el. 

- Chiar pentru aceasta – jupâne staroste – nu ne-am putut încredinţa în ei, şi aşa au 

venit noi, singuri, să ne rugăm de d-voastră dacă puteţi să ne daţi sălaş pe această noapte. 

- Bun bucuros la oameni de omenie, doară cumva aveţi şi ceva rândunele să le 

iscălim, ca să nu păţim ca şi ceilalţi. 

- Avem, dragul meu, toate rânduielile şi le putem iscăli, dară să-mi spui ce se vaietă 

aşa tare acolo în casă, parcă şi d-voastră vă temeţi a merge înăuntru de chiotele lor? 

- Ba, nu ne temem, fără am ieşit o ţâră la aer şi auzind că vine o gloată am căutat să 

vedem cine e şi de unde vine, spune-mi dară ce-i, cine sunteţi? 

Hm! A nost tânăr împărat 

Dimineaţă s-o sculat 

Pe obraz că s-o spălat 

Pe obraz cu vinars 

Pe mâini cu vin 

Ca să-i fie voia deplin. 

Şi-o luat o trâmbiţă de aur 

Şi-o suflat în patru cornuri de lume 

Ca oastea lui să i se adune 

Din câtă oaste are a treia parte de faţă 

Şi s-a luat a vâna 

Şi vânară, zi de vară până-n seară 

Dar nimic nu căpătară. 

Foarte rău s-o supărat 

Şi-napoi a înturnat. 

Viind înapoi o urmă văzură 

Apoi iarăşi: 

 

Unii ziceau că e de zână 

Ca să-i fie Împăratului îndămână 

Alţii zâceau că o floare de rai, 

Ca să-i fie Împăratului de bun trai. 

Dacă sara a venit 

Ei tot pe drum au călătorit 

Şi-o luat numărul stelelor 

Şi valul mării. 

Marea ei au rătăcit 

Şi o stea luminoasă li s-a ivit. 

Şi s-o luat după stea 

Ori în cătrău mergea 

Acum stea a sfinţit 

Şi noi toţi aici am sosit. 

 

 

- A nost tânăr Împărat 

Când cu mireasa mân-o dat 

Ş-o lăsat ş-o scrisă ştire 

O poruncit mireasa la mire 

Când a porni de acasă 

Să-i fie aminte viind 

Că ocolul i-a fi flăstărit. 

Apoi să ceară de la solul împărătesei 

Mai curând ceva de cină 

La marlea care poartă moniţionul 

Nouă casă de fân, 

La oaste, va să zâcă la oameni care-s 

Nouă buţi de vin 

Nouă cuptoare de pită 

Aceste toate în clipă 

Cu nouă aloviţă grasă 

Să mi le daţi de faţă! 

- Oh jupâne staroste şi sol împărătesc 

Nu e modru toate să vi le plinesc 

D-voastră a bună samă aţi rătăcit 

Căci împărăteasa pe aici n-a venit! 

- După stea, precum ea ni-o arătat 

A bună samă ea aici s-o aşezat. 

Şi după ce să mai umblăm 

Că cum a zâs tânăra Împărăteasă, 

Când de acasă am pornit, 

Că ocolul va fi flăstărit! 

Şi aşa îl şi aflăm! 

Ştim bine şi vedem c-am nimerit 

Aşadară celea ce le-am cerut 
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Numaidecât să mi le daţi 

Sau de război să vă gătaţi 

Trei zâle şi trei nopţi! 

- Jupân sol împărătesc 

Îngădui-mă să-ţi grăiesc: 

 

De a fi vr-un modru şi putinţă 

Toate vi le-oi da, dacă le-oi căuta! 

- Da le căutaţi şi mi le daţi! 

Ori nu puteţi, de pe afară ca căţeii umblaţi? 

După cele de sus, starostele mirelui arătând o năframă, se nevoieşte a dovedi ceea ce 

a scris Împărăteasa şi zâce: 

- Aicea jupâne staroste 

Vă arătăm dreptăţile! 

Iată! Aicea a noastră scrisoare 

Sau a tânărului Împărat, 

E condeiul cam gros 

Vin slovele cam rari, cam mari, 

Toate şi călămariul e de vină, 

Uitaţi-vă d-voastră şi vedeţi, 

Că îs slovele verzi 

Aici îţi cetesc pe faţă 

Dacă ai pe ochi albaţă! 

Voi întoarce-o şi pe dos, 

Dacă ţi-s ochii scoşi! 

- Jupâne staroste de loc 

Noi ne cam temem de foc 

Dar întraţi şi ne vedeţi curţâle 

Ca să schimbăm cărţâle! 

Atunci starostii schimbă năfrămile şi apoi a miresei se bagă înăuntru. În casă masa e 

încheiată de druşte (colăcăriţă sau chemătoare), iar Împărăteasa – ocupând locul naşilor – le 

dă vinars şi cu toate a „gogi”. Îndată ce intră starostele, mireasa ia o fingie de pe cui şi făcând 

patru pupi (din pită de grâu) în patru cornuri, îi pune în fingie. În vârful pupilor pune struţ şi 

tisă; de pe struţ rupe un fluture (ornament de pe catrinţă) şi-l lipseşte cu aluat pe fingie, în 

semn că acela ar fi ban de aur. Acestea le dă starostelui său ca să meargă şi să schimbe banul 

de aur – la împăratul cel mare. 

Starostele iesă afară, pe când starostele mirelui îl întreabă: 

- Cum ai umblat? 

- Bine am umblat, da tânăra Împărăteasă o trimăs bani la Împăratul să-i schimbe; şi 

dacă eşti sol împărătesc trebuie să ai bani. 

- Avem fătul meu, dară dă-mi vreo trei bucăţi să le schimb! 

Atunci ie fingia şi suflă fluturul de pe ea. 

- Aha! Ce fel de aur are Împărăteasa de zboară? Noi, încă, avem aur, dar să vede că 

banii Împăratului nostru sunt statornici că nu zboară. 

Starostele miresei ruşinat să duce iar la mireasă şi îi pune banii înainte (3 cr. de la 

împăratul). 

Mireasa îndată îi leagă capul jumătate (un ochi şi o ureche) şi bătându-l cu două 

talgere şi cu pălmile peste cap îi zice: pentru ce ai primit bani răi de la Împăratul? 

Starostele bătut se trage în genunchi cu mare greu şi abia trecând pragul casei dă de 

o cociorvă, care o ia să se razăme. După ce se trage încet până la scaun afară, zâce către 

starostele mirelui: 

- Vezi jupâne staroste la ce masă m-ai pus şi adus? 

- Oh! Sărace omule, ce ai pătimit şi păţât? 

- Oh! Vai de mine, lasă nu mă mai întreba! Da ce fel de bani hicleni are Împăratul, 

de cum am întrat în casă m-o pus şi prins a mă pălmui nemaiîntrebându-mă nimic, aşa că abia 

am ajuns până afară? 

- Oh! Sărăcie, vai de capul tău! De cu sară ţi se atârnă ţâe. Spusu-ţ-am eu ce o zâs 

Împărăteasa?! Tu toate le-ai îndosit şi asta ţi-o venit peste cap; acum rabdă şi taci! 
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- D-apoi ce-om face frate şi jupâne purtător de gând? 

Mirele: vină mai aproape o ţâră! 

Dacă vine mai aproape cere o piţulă. Când i-o dă mirele, îi zâce. 

Na! Jupâne purtător de gând, du-te înapoi şi fii mai blând! 

- Aş merge, da mă tem! 

- Nu te teme, nu fii fricos, du-te înăuntru şi spune că a fost greşeală! 

- Mergând îndărăpt, intră în casă. Când intră în casă toţi lărmuresc cântând. Îndată ce 

zăreşte starostele nu mai zic nici mâc. Starostele grăbeşte către mireasă dând fingia. Aceasta, 

cu slujitoarele sale, ia fingia şi o caută să vadă ce e în dânsa? Văzând bani buni trimite solului 

mirelui o mulţămită frumoasă şi un aur ca să aibă pentru hacuri, va să zică pentru potcovitul 

cailor. După acestea dezleagă capul starostelui, îl spală şi găteşte frumos, apoi îl trimite 

îndărăpt. El lasă mulţămit afară şi, mergând la celălalt staroste, mulţămeşte lui şi mirelui 

pentru sfatul cel bun ce i l-a dat. când soseşte îl întreabă starostele mirelui: 

- Da ce ai isprăvit? 

- Bine am isprăvit, iată că înălţata Împărăteasă se milostiveşte cu cinste pentru 

potcovitul cailor: să mai milostiveşte cu mulţămită la înălţatul Împărat şi, totodată, îi întoarnă 

banul îndărăpt? 

După acestea starostele miresei duce fingia iarăşi în casă şi, ieşind, închină câte un 

păhar de vinars naşilor. 

În urmă, starostele mirelui ia un colac şi îl întinde naşilor, iar aceştia îl sfârtică (rup) 

în bucăţi şi îl dau copiilor prezenţi. Cuţitul, furcuţa le dau unui copil pe o zi de coasă. 

După acestea se bagă toţi în casă aşezându-se naşii cu ai lor la o masă separată, 

cuscrii asemenea. 

Îndată ce se aşază la masă, starostele miresei ia o flaşcă cu băutură şi începe a 

închina întâi naşilor cam aşa: 

- Bună sara cinstite naş mare! 

- Sănătate bună d-voastră, oameni de omenie şi jupâne staroste! 

- Aici dragul meu naş mare – te rog să-ţi faci o bunătate – v-o trimis gazdele căsii o 

ţâră de cinste, să faceţi bine să împărţiţi unde-ţi avea voia (acum beau ambii câte un pahar)! 

Între acestea, starostele mirelui pofteşte o flaşcă şi închină la mireasă – şoptindu-i 

ceva – mireasa închină mirelui, iar mirele închină starostelui său, acesta la starostele miresei, 

zicând: 

- Bună sara jupâne staroste! 

- Sănătate bună jupâne staroste şi sol împărătesc. 

- Aici dragul meu mai avem ceva, ce n-am cerut? 

- Oare ce? 

- Hm! Iată, tânăra împărăteasă zâce către mine, ba şi în scris mi-o dat ca ea ar avea o 

ladă înferecată, toate cu pente de fier legată. Şi în ladă s-ar afla multe celea: 

O faţă de masă 

Pe mărgini cu aur trasă 

Şi în faţă de masă 

Două talgere de marmure 

Două furcuţe, două cuţâte 

Două pite de grâu frumos 

În talgere s-ar afla – bine nu ştiu spune – (câte plăcinte), 

Pe blidul acela şi pe plăcintă 

O curcă friptă. 
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Acelea, dragul meu, să le aduci încoace! 

O, vai de mine, să fi ştiut eu cum că aţi fi atari oameni şi nu vi-ţi mulţămi de cortil 

sau de sălaş, nu vă primeam în casă de mas. Ba, încă, câte mai poftiţi de la noi?! 

- Oho! Jupâne staroste şi jupâne ciarfalăule! Toate acestea nu-a ale mele, nici a tale, 

fără a Împărătesei, că ea s-a trudit de le-a făcut şi dat ca cinste tânărului Împărat şi acelea nu 

se pot ascunde. 

- Dragul meu, jupâne staroste! Acelea, e drept, că sunt de faţă, dar pe ladă se află o 

babă desculţă şi goală şi aceea în vreme de iarnă n-o putem ţâpa desculţă, pentru că trebuie 

încălţată. 

- Ei, dragul meu jupâne staroste, vom încălţa-o noi! 

Acum închină starostelui miresei care, primind, îi reînchină. Până ce schimbă ei 

păharele să aduc înaintea starostelui mirelui doi colaci şi o păreche de ciobote. 

Starostele mirelui, primind păharul, închină soacrei mici (mama miresei) cu 

cuvintele. 

- Bună sara (N.)! 

- Sănătate bună om de omenie! 

- Iată draga mea, aici s-arată înaintea lui Dumnezeu şi d-voastră ginerele d-tale cu o 

ţâră de cinste:  

O păreche de colaci frumoşi, 

Faţa lui Christos, 

Pe colaci 29 

O păreche cizme nouă, 

Să te faci cu voie bună. 

Şi să te faci cu voie bună şi la ginere frumos cum şi l-o ales mireasa pe sama ei! 

Închinând apoi soacra ginerelui său, iar acesta miresei; urmează libovul îndătinat. 
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Dorina N. Rusu, Marius Porumb, Stelian Mândruţ, Membrii 

Academiei Române din Transilvania (1866-2016). Dicţionar,   

Bucureşti/Cluj-Napoca, Editura Academiei Române/Editura Mega, 2016, 

367 p.: 
 

Mihai-Octavian GROZA 
 

Celebrãm anul acesta 150 de ani de la înfiinţarea 

Societãţii  Literare, devenitã în anul 1879 Academia 

Românã, cel mai înalt şi prestigios for cultural-ştiinţific 

din ţara noastrã, moment marcat prin apariţia unor lucrãri 

de excepţie, dintre care amintim Membrii Academiei 

Române. Dicţionar 1866-2016 (lucrare în douã volume, 

editatã de Dorina N. Rusu şi prefaţatã de preşedintele 

academician Ionel Valentin Vlad) şi Istoria Academiei 

Române (1866-2016) editatã de academicianul Dan 

Berindei, preşedintele Secţiei de Ştiinţe Istorice şi 

Arheologie, ambele apãrute la Editura Academiei 

Române din Bucureşti. În cadrul aceluiaşi program 

editorial, de curând, prin eforturile academicienilor 

Dorina N. Rusu, Marius Porumb şi a istoricului Stelian 

Mândruţ, a fost publicat volumul Membrii Academiei 

Române din Transilvania (1866-2016). Dicţionar. 

Dorina N. Rusu este, din anul 2015, membru 

corespondent al Academiei Române, dupã ce în prealabil a îndeplinit funcţia de secretar 

ştiinţific al Secţiei de Ştiinţe Istorice şi Arheologie, cunoscutã mediului academic prin 

publicarea discursurilor de recepţie ţinute la Academia Românã (10 volume), precum şi a 

unor dicţionare ale academicienilor români. Marius Porumb, istoric şi critic de artã, membru 

titular al Academiei Române, este director al Institutului de Arheologie şi Istoria Artei din 

Cluj-Napoca, preşedinte al Asociaţiei Ars Transsilvaniae, cunoscut pentru valoroasele 

contribuţii privind pictura româneascã din Transilvania (în special pictura religioasã), dar şi 

pentru acţiunea de restaurare, de reintroducere în circuitul turistic şi de promovare a cetãţii 

medievale de la Câlnic (judeţul Alba). Stelian Mândruţ este cercetãtor ştiinţific principal al 

Institutului de Istorie Naţionalã ,,George Bariţiu” Cluj-Napoca al Academiei Române, 

specializat în istoria modernã a Transilvaniei, consacrat prin contribuţiile aduse la 

cunoaşterea activitãţii deputaţilor români transilvãneni în parlamentul de la Budapesta la 

începutul secolului al XX-lea, la elaborarea colecţiilor documentare privind Revoluţia de la 

1848 în Ţãrile Române şi a corespondenţelor aparţinând diverselor personalitãţi academice. 

Volumul Membrii Academiei Române din Transilvania (1866-2016). Dicţionar se 

deschide printr-un ,,cuvânt înainte” elaborat de domnul academician Marius Porumb, 

continuat de douã studii introductive (unul, elaborat de doamna academician Dorina N. Rusu,  
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referitor la activitatea depusã de transilvãneni în Academia Românã şi un altul, elaborat de 

istoricul Stelian Mândruţ, referitor la originea, studiile, profesia membrilor transilvãneni ai 

Academiei Române) şi de 332 de fişe bio-bibliografice ale academicienilor transilvãneni 

(membri corespondenţi, membri titulari, membri de onoare). 

În cuvântul introductiv, domnul academician Marius Porumb subliniazã importanţa 

momentului aniversar şi apreciazã prezenţa transilvãnenilor în Societatea Literarã, mai apoi 

Academia Românã, ca fiind fireascã datoritã faptului cã ,,Transilvania este provincia în care 

se pãstreazã cele mai însemnate vestigii ale istoriei daco-romane, unde strãvechile dovezi de 

încreştinare ale poporului român se conservã alãturi de cele mai vechi lãcaşuri de cult 

ortodoxe ale întregului spaţiu locuit de români, dar şi nenumãrate performanţe cultural-

artistice, medievale sau moderne” (p. 7). Este menţionat programul editorial al Academiei 

Române desfãşurat cu ocazia aniversãrii de 150 de ani, precum şi faptul cã majoritatea 

datelor redate în cadrul acestui dicţionar au fost furnizate de doamna academician Dorina N. 

Rusu din cuprinsul volumului Membrii Academiei Române. Dicţionar (1866-2016). 

În studiul sãu, intitulat ,,Transilvania în Academia Românã” (pp. 9-19), doamna 

academician Dorina N. Rusu puncteazã activitatea desfãşuratã de academicienii transilvãneni 

care, pentru anumite perioade, chiar au condus destinele acestei instituţii (atât ca preşedinţi-

George Bariţiu-ales în anul 1893, Alexandru Lapedatu-ales în anul 1935, cât şi ca 

vicepreşedinţi sau secretari-Ioan Bogdan, Andrei Bârseanu, Octavian Goga, Ioan Bianu, 

Remus Rãduleţ etc.). Academicienii transilvãneni, prin Alexandru Papiu-Ilarian, sunt cei care 

au lansat ciclul discursurilor de recepţie, sunt cei care au pus bazele Bibliotecii Academiei 

(prin academicianul Ioan Bianu), sunt cei care au acordat o atenţie specialã personalitãţilor şi 

evenimentelor marcante ale istoriei naţionale (de exemplu, în anul 1938, la împlinirea unui 

secol de la apariţia primei gazete româneşti în Transilvania, ,,Gazeta de Transilvania”, a fost 

organizatã o sesiune solemnã), sunt cei care au apãrat colecţiile Bibliotecii Academiei 

Române în anii grei ai Primului Rãzboi Mondial şi ai ocupaţiei germane, sunt cei care au 

iniţiat, prin Alexandru Lapedatu, proiectul privind realizarea primei istorii a Academiei 

Române şi înfiinţarea unei pinacoteci a academiei. Prin academicienii transilvãneni, 

Academia Românã a fost prezentã sau şi-a fãcut simţitã prezenţa în problema naţionalã din 

Transilvania (prin proteste lansate în urma procesului Memorandum-ului, prin prezenţa la 

sãrbãtoarea împlinirii a 40 de ani de la înfiinţarea revistei ,,Familia” în anul 1904, prin 

prezenţa la Marea Adunare Naţionalã de la Alba-Iulia de la 1 decembrie 1918), iar prin 

comunicãrile şi discursurile prezentate, problemele transilvãnenilor au fost aduse la 

cunoştinţa înaltului for. 

Sub titlul ,,Eseu de hermeneutizare sociologicã” (pp. 21-26), istoricul Stelian 

Mândruţ ne prezintã un extrem de interesant studiu în care ne propune o inventariere 

alfabeticã şi cronologicã a prezenţei membrilor transilvãneni şi strãini (aleşi la propunerea 

transilvãnenilor) în Academia Românã. Dacã luãm în calcul criteriul originii transilvãnene 

sau personalitãţile strãine alese în academie în urma propunerilor venite din partea 

transilvãnenilor, pânã în momentul de faţã avem: 6 membri fondatori (George Bariţiu, 

Timotei Cipariu, Iosif Hodoş, Gavril Muntean, Alexandru Roman şi August Treboniu 

Laurian), 8 preşedinţi (August Treboniu Laurian, George Bariţiu, Ioan Bianu, Alexandru 

Lapedatu, Ioan Anton, Ionel Haiduc), 17 vicepreşedinţi, 6 secretari generali, 4 membri 

corespondenţi (Yves Auger, Édouard Chapuisat, René Jeannel, Alf Lombard), 7 membri 

onorifici (Cesare Alzati, Eugen Coşeriu, Rosa Del Conte, Robert Ficheaux, Ştefan Walter, 

Keith Hitchins, Elie Wiesel), 15 literaţi, 22 de ierarhi, oameni politici, jurnalişti, preoţi, 

profesori etc. În ceea ce priveşte formaţia intelectualã, autorul observã cã, în cazul studiilor  
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gimnaziale şi liceale, pânã în anul 1918 s-a respectat, cu mici excepţii, configuraţia reţelei 

şcolare specifice zonei, iar în cazul pregãtirii universitare se opta pentru centrele universitare 

din fosta monarhie austro-ungarã (Budapesta, Viena, Cernãuţi, Cluj, Bratislava), iar dupã 

1918 pentru cele din Anglia, Franţa, Germania, Belgia, Elveţia etc. Conform istoricului 

Stelian Mândruţ prezenţa majoritarã în Academia Românã este datã de cadrele universitare, 

urmate de cercetãtori ai diferitelor centre/institute de cercetare, cadre didactice din mediul 

preuniversitar, clerici, artişti, literaţi, publicişti, politicieni. 

Urmeazã cele 332 de bio-bibliografii ale academicienilor transilvãneni (membri 

corespondenţi, membri titulari şi membri de onoare). Fiecare fişã respectã un format 

standard: numele şi prenumele academicianului, locul şi data naşterii, locul şi data decesului, 

data alegerii ca membru al academiei, titlul discursului de recepţie (acolo unde este cazul), 

urmate de datele bio-bibliografice şi de bibliografia consultatã pentru întocmirea fişei. 

Deşi în rândul celor 332 de biografii apar şi membrii Academiei Române nãscuţi 

dincolo de Carpaţi în familii de transilvãneni, lista acestora este incompletã (avem în vedere 

cazul economistului, omului politic P. S. Aurelian-Petre Sebeşanul Aurelian care a îndeplinit, 

printre altele, şi funcţia de preşedinte al Academiei Române în intervalul 1901-1904-pentru 

originile familiei a se vedea arborele genealogic prezentat în volumul: Nicolae Aleman, Iacob 

Aleman, Lucreţia Aleman, Jurnal pe rãbojul vremii, transcriere manuscris, adaptare şi cuvânt 

înainte de Ioan Rãhovean, Sebeş, Editura Emma Books, 2011).  

Neindicarea surselor folosite pentru realizarea unor fişe bio-bibliografice, precum 

cele ale istoricului Mihai Bãrbulescu (p. 52), botanistului Gheorghe Coldea (p. 101), 

fizicianului Dan Eugen Demco (p. 115), chimistului Ion Grosu (p. 152), fizicianului Ştefan 

Walter (p. 159), inginerului Pamfil Doru (p. 239), chimistului Ioan Silaghi-Dumitrescu (p. 

311), precum şi cele câteva greşeli de tehnoredactare sunt micile minusuri identificate pe 

parcursul lecturii.  

Un alt minus al lucrãrii este acela cã nu beneficiazã de un indice tematic, al 

academicienilor, de autori sau de periodice (în paginile cãrora au fost publicate informaţiile 

referitoare la viaţa şi activitatea academicienilor transilvãneni), care ştirbeşte din valoarea 

lucrãrii avute în vedere. 

Din punct de vedere material, volumul publicat de Editura Academiei Române în 

parteneriat cu editura clujeanã Mega, într-o ediţie de lux, ne este redat într-un format de 

dimensiuni mari, în condiţii grafice excelente, cu un text bine dispus în paginã, însoţit 

aproape la fiecare fişã şi de câte o fotografie a academicianului menţionat, toate aceste 

elemente  conferindu-i o înfãţişare plãcutã ce îndeamnã la lecturã. 

Reunind 332 de fişe bio-bibliografice cei trei autori ne pun în faţã un valoros 

instrument de lucru care ne oferã o imagine cantitativã asupra prezenţei oamenilor de culturã 

transilvãneni în Academia Românã de-a lungul ultimilor 150 de ani. Salutãm acest demers 

editorial, apariţia acestui instrument extrem de util care uşureazã munca celui care se 

documenteazã pentru un studiu sau pentru realizarea unei ediţii critice de documente şi 

stãruim pentru apariţia unei ediţii revizuite şi adãugite cu un indice tematic, de academicieni, 

de autori, de publicaţii periodice şi organe de presã care au stat la baza elaborãrii fişelor bio-

bibliografice. 
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